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Nadcházejícími osla-
vami bychom si měli při-
pomenout jednak 450. 
výročí rozšíření a udělení 
práv, znaku a změnu ná-
zvu na Nové Veselí, ale 
také období největší slávy 
a rozkvětu městečka.

Mezi majitele, díky 
kterým se malá osada Ve-
selí postupně rozvíjela a 
obdržela významná práva 
a privilegia, patřili členové 
rodu Pánů z Lomnice, Jan 
z Pernštejna, Zikmund 
Heldt z Kementu, ale pře-
devším Alena Meziříčská, 
která zde jako jediná ze 
všech majitelů nějaký čas 
žila. Po její smrti skončila 
jedna -nyní připomínaná 
-etapa rozvoje městečka. 
Novoveselské panství pře-
šlo do rukou rodu Berků 
z Dubé a Lipého a když se 
později roku 1709 Nové 

Vážení spoluobčané, v letošním roce si připomínáme významné výročí historie Nového Veselí, a to 450 let  
od začátku novodobé historie našeho městečka. 15. července 1563 byla císařem Ferdinandem I. obnovena a rozšíře-
na městská práva pro městečko Nové Veselí. Změnil se název městečka Veselí na Nové Veselí, byl převzat nový znak  
a městečku byla udělena další významná práva. Chtěl bych při této příležitosti popřát všem občanům Nového Veselí 
spokojený a bezpečný život v našem městečku.

starosta městyse Zdeněk Křivánek

Veselí stalo součástí žďár-
ského panství, novovesel-
ský statek zanikl. Skončilo 
tak nejvýznamnější obdo-
bí místní historie. 

Páni z Lomnice - vý-
znamný středověký rod, 
který kolonizoval zdejší 
území koncem 13. století. 
Lomničtí mimo jiné vlast-
nili Meziříčský hrad, kte-
rý se stal jejich rodovým 
sídlem. Původně měli 
ve znaku černé křídlo se 
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OD UDĚLENÍ PRÁV MĚSTEČKU, ZNAKU A ZMĚNY NÁZVU

zlatou pružinou ve stří-
brném poli, ale později se 
vybarvení lišilo podle ro-
dové linie. 

VÁCLAV Z LOMNI-
CE – udělil osadě první 
známou výsadu - právo 
odúmrti, tedy možnost 
odkazovat majetek dle li-
bosti buď v rámci panství, 
nebo neomezeně. Tato 
výsada byla veselštím 
udělena 15. 6. 1446 a z 
této doby může pocházet  

i právo várečné, které 
později veselští vyměnili 
se Zikmundem Heldtem 
za Kněžský rybník a jisté 
robotní úlevy.

JAN II. MEZIŘÍČSKÝ 
Z LOMNICE (+1515) za-
stával úřad moravského 
zemského hejtmana a v 
této funkci zasahoval do 
vývoje událostí nejen na 
Moravě, ale i v Čechách 
a měl velký vliv i na krá-
le Vladislava II. Jagelon-
ského. Osadě potvrdil 
práva udělená roku 1446 
jeho otcem Václavem z 
Lomnice.  Po jeho smrti 
došlo k rozdělení majet-
ku a jednotlivé osady byly 
přiděleny jednotlivým dě-
dicům. Veselí získal jeho 
syn Vilém.

VILÉM Z MEZIŘÍČÍ 
povýšil Veselí na městeč-
ko, povolil užívání  pečetě  



(lomnického bílého křídla 
v červeném poli) a  vy-
mohl právo svobodného 
usazování řemeslníků. V 
roce 1528 Vilém prodal 
Veselí Janovi z Pernštejna, 
který skoupil jednotlivé 
osady a znovu je spojil v 
jeden celek.

JAN Z PERNŠTEJ-
NA (*1487+1548) zvaný 
Bohatý, nejprve zastával 
úřad nejvyššího komor-
níka zemského soudu v 
Brně a poté opakovaně 
úřad moravského zemské-
ho hejtmana. Mimo jiné 
vedl moravskou hotovost 
do Uher na pomoc králi 
Ludvíku Jagelonskému v 
bitvě u Moháče. Byl hor-
livým budovatelem ryb-
níků a jeho přínosem pro 
naši oblast bylo založení 
Veselského rybníka. 

Po jeho smrti přešlo 
Veselí do majetku jeho 
synů JAROSLAVA A 
VRATISLAVA Z PERN-
ŠTEJNA, kteří jej roku 
1552 prodali Zikmundu 
Heldtovi z Kementu.

ZIKMUND HELDT 
Z KEMENTU (+1564) 
patřil mezi nižší rytířskou 
šlechtu, ale později byl 
přijat do panského sta-
vu – tedy mezi tzv. vyšší 
šlechtu. Na dvoře krále 
Ferdinanda I. dosáhl vý-
znamného postavení - byl 
místokancléřem českého 
království, radou a důvěr-
níkem krále Ferdinanda I. 
a vychovatelem jeho synů 
Maxmiliána a Ferdinanda. 
Jeho druhou manželkou 
se stala Alena Meziříčská 
z Lomnice. Roku 1563 
podnikl veškeré kroky k 
vytvoření samostatného 
veselského panství, které 
Aleně testamentem odká-
zal. Zemřel v roce 1564 a 
je pochován v tzv. Špitál-
ské kapli ve Velkém Me-
ziříčí.

ALENA MEZI-
ŘÍČSKÁ Z LOMNICE 
(*1540+1610) členka 
moravského rodu pánů 
z Lomnice, která se sňat-
kem se Zikmundem Held-
tem vrátila do míst, která 

od nepaměti patřila jejím 
předkům. 

Byla horlivou luterán-
kou. Její zásluhou bylo v 
Meziříčí postaveno šlech-
tické luteránské gym-
názium.  Také se na její 
popud roku 1576 sešli v 
Meziříčí evangeličtí kněží 
a šlechtici, aby odstranili 
roztříštěnost evangelické 
církve na Moravě. Výsled-
kem jednání bylo usnese-
ní sjednotit se na stejném 
učení. Podepsali augšpur-
skou konfesi a schválili 
církevní řád kunštátsko-
-meziříčský.  Alena také 
udržovala korespondenci 
s významnými šlechtici 
své doby. Druhým jejím 
manželem a zároveň tak 
majitelem Nového Veselí 
byl VÁCLAV BERKA Z 
DUBÉ A LIPÉHO, nej-
vyšší sudí království čes-
kého. Zemřel v roce 1575 
a Alena se tak stala po-
druhé vdovou. 

Alena byla na svoji 
dobu velmi energická, roz-
hodná a odvážná žena. 
Svědčí o tom například 
fakt, že v době, kdy jí bylo 
císařem Rudolfem II. svěře-
no poručenství nad vzdá-
lenou příbuznou, mladič-
kou Kateřinou z Lomnice, 
si nenechala mluvit do 
záležitostí s jejími vdavky 
a sama o jejím osudu roz-
hodla, a to  i za cenu toho, 
že si císaře pohněvala. 

Od roku 1597 žila na 
zdejším panství a zde také 
16. dubna 1610 zemřela. Z 
jejich čtyř dětí se sice 3 do-
žily dospělosti, ale zemřely 
v mladém věku a Alena je 
všechny přežila. Jediným je-
jím přímým  potomkem byl 
vnuk Zdeněk Brtnický, syn 
její dcery Zuzany Heltové. 

Novoveselské panství 
však Alena odkázala LVU 
BURIANU BERKOVI, sy-
novci svého druhého man-
žela. 

Významný rok 1563
Listinou císaře Fer-

dinanda  vydanou 15 . 7. 
1563 ve Vídni došlo k:

- potvrzení a rozšíření 
dosavadních práv - v 
městečku se mohli usa-
zovat řemeslníci a bez 
překážky provozovat 
svoje řemesla, došlo k 
udělení dvou výroč-
ních osmidenních trhů 
a každou sobotu trh tý-
denní

-  městečku Ferdinand 
potvrdil volenou sa-
mosprávu, soudní pra-
vomoc a právo pečetit 
zeleným voskem

-  dosavadní název Vese-
lí byl změněn na Nové 
Veselí

-  městečko dostalo nový 
znak a pečeť – stříbrná 
městská mříž s červe-
nými řetězy, ve zlatém 
poli, držená dvěma lvy

-  samostatný statek však 
nebyl myslitelný bez 
panského sídla, leto-
počet roku 1564 s lom-
nickým křídlem nad 
dveřním portálem v 
chodbě prvního po-
schodí naznačuje dobu, 
kdy byla stavba dokon-
čena a komu byla urče-
na – Aleně Meziříčské.

Ke starým právům 
městečka náleželo právo 
várečné. Během času však 
pozbývalo na významu 
- pivo vařil pouze jeden 
obyvatel a městečku tak 
nepřinášelo žádný užitek. 
Proto nabídli občané ve-
selští Heldtovi právo vá-
rečné za něco, co by pro-
spívalo celé obci. Listinou 
vydanou 16. 5. 1563 dal 

Zikmund Heldt veselským 
za právo várečné Knežský 
rybník a osedlým s koňmi 
zmírnil robotní povinnost. 
Palivové  dříví už nemuse-
li vozit na meziříčský zá-
mek, ale nyní do místního 
- již panského pivovaru.

Všechna dosud zís-
kaná práva Alena roku 
1598 Novému Veselí po-
tvrdila.

Právo várečné
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Jak šel čas od vzniku osady Veselí
Konec 13. století

Pravděpodobný začá-
tek osidlování prostoru 
dnešního Nového Vese-
lí. Kolonizátory zdejšího 
území byli páni z Lomnice 
a Meziříčí - významný mo-
ravský rod. Tento prostor 
nepatřil žďárskému klášte-
ru až do doby, než jej teh-
dejší majitelka Františka 
Rozálie Kinská v roce 1709 
klášteru prodala. Prostor 
patřil od počátku panství 
velkomeziříčskému.

1368
Podle uchovaného do-

pisu J. Šilhana (odborníka 
na zdejší historii), prav-
děpodobný rok darování 
osady Veselí Janem ml. z 
Meziříčí strýci Janovi st. z 
Meziříčí.

1377
Zápis o předešlém v 

Zemských deskách, což 
je první písemná zmínka 
o osadě Veselí. Od toho-
to data se podle zvyklostí 
datuje rok vzniku obce.

1393
První zpráva o farním 

kostele. Z této doby také 
pravděpodobně pochází 
polokulová kamenná ná-
doba, zřejmě pozdně ro-
mánská křtitelnice, dnes 
uložená na dvoře fary.

1447
Další zápis o osadě 

Veselí, kdy se uvádí osada 
s právem podacím a dě-
dickým, které bylo uděle-
no 15. června Václavem z 
Lomnice a jeho Janem II. 
z Lomnice.

1494
Po dohodě mezi Janem 

II. z Lomnice a žďárským 

klášterem byly osady Kot-
lasy, Pokojov a Sazomín 
přiřknuty klášteru. Území 
osad Veselí, Matějov, Bu-
deč, Újezd a Březí tak bylo  
od meziříčského panství 
odtrženo a tím byl dán 
podnět k případnému vy-
tvoření samostatného  Ve-
selského statku.

1515
Po smrti Jana II. z 

Lomnice byly jednotli-
vé osady rozděleny jeho 
synům. Veselí zdědil i s 
kostelem podacím Vilém 
z Meziříčí. 

1515-1529
Vilém z Meziříčí vy-

mohl rostoucí osadě prá-
vo městečka, k němuž ná-
leželo i užívání pečetě se 
znakem meziříčské vrch-
nosti – bílé křídlo v čer-
veném poli – a také práva 
a možnosti zakládání ře-
mesel a práva trhů. Tento 
znak je vytesán na býva-
lém zámečku dosud.

1525
Pravděpodobně rok 

postavení panského mlý-
na, který stál na bystrém 
potoku.

1528-29
Jan z Pernštejna skou-

pil rozdělený majetek synů 
Jana II. z Lomnice a Mezi-
říčí a opět jej spojil.  Byl 
horlivým budovatelem 
rybníků a zřejmě vybudo-
val i Veselský rybník. 

1536 
Dědička Anežka, dce-

ra Vilémova, který byl 
majitelem Veselí, vložila 
své dědictví po jeho smrti 
do Zemských desek Jano-
vi z Pernštejna.

1552
Zikmund  Heldt z Ke-

mentu, místokancléř krá-
lovství českého, koupil 
meziříčské panství tedy 
i Veselí od synů Jana z 
Pernštejna (+1548)  – Ja-
roslava a Vratislava.

1557
Zikmund Heldt z Ke-

mentu se 17.února ože-
nil a vzal si za manželku 
Alenu Meziříčskou, dceru 
Vladislava Meziříčského z 
Lomnice, později paní na 
Veselském statku.

1563
Tento majitel vymohl 

pro městečko Veselí od 
císaře  Ferdinanda I. 
další práva, název Nové 
Veselí a také nový samo-
statný znak – vše s datem 
15. července 1563.

1564
Byla dokončena stav-

ba Veselského zámečku, 
někde zvaná jako tvrz, a 
od té doby se datuje vznik 
Veselského statku. V tom-
to roce Zikmund Heldt 
zemřel. Pohřben byl v tzv. 
Špitálské kapli ve Velkém 
Meziříčí, kde mu jeho 
žena Alena nechala posta-
vit náhrobek z červeného 
mramoru, který je tam 
dosud.

1567
Ovdovělá Alena Mezi-

říčská se podruhé vdala, a 
to za Václava Berku z Du-
bého a Lipého, nejvyššího 
sudího království českého. 

1575
Dne 19. června Vác-

lav Berka umírá a Alena 
je znovu vdovou. Tento-

krát nechala tesat náhro-
bek z mramoru bílého, a 
to v Týnském chrámu na 
Staroměstském náměstí v 
Praze. Tam odpočívá její 
druhý manžel.

1588
Alena vydává obsáhlý 

poddanský řád.

1597
Vdova Alena, která 

nese jméno Alena Berko-
vá Meziříčská z Lomnice 
na Budišově a Novém 
Veselí, přichází na záme-
ček v Novém Veselí jako 
novoveselská  paní.

1598
Alena potvrzuje No-

vému Veselí všechna do-
sud získaná privilegia. 

1610
Alena umírá na zá-

mečku Nové Veselí o Ve-
likonocích 16. dubna a 
pravděpodobně mohla 
být pohřbena na zdejším 
hřbitově. Majitelem No-
vého Veselí se stává Lev 
Burian Berka, nevlastní 
synovec Aleny, neboť její 
synové zemřeli již dříve.
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Nejstarší stavby, či jejich pozůstatky
Márnice

Pokud byla márnice 
stavěna jako součást sta-
rého dřevěného kostelíka 
s okrouhlým hřbitovem, 
což je pravděpodobné a 
pokud byla zděná, aby se 
v ní udržoval chlad, byly 
by dochované obvodové 
zdi nejstarší stavební pa-
mátkou městečka. Podle 
záznamu farního archivu 
byl v márnici pohřben 
farář Isidor Josef Mareš, 
rodák z Nového Města 
na Mor., za nějž se stavěla 
dnešní fara.

Zámek
V současné době jsou 

ještě patrné stavební po-
zůstatky (hlavně obvodo-
vé zdi a dřívější ochoz) re-
nesančního zámku, který 
nechal postavit tehdejší 
majitel Zikmund Heldt z 
Kementů pro svoji ženu 
Alenu v letech 1563-1564 
v místech bývalé tvrze. Po 
koupi Veselského statku 
žďárskému klášteru v roce 
1709 zámek pustl a byl 
neobydlen, až jej koupil 
v roce 1793 mlynář Ma-
těj Růžička, který vnitř-
ními přestavbami upra-
vil vnitřní část zámku na 
byty, z nichž jednu část 
vlastní jako chalupu od 
roku 1988 dnešní prezi-
dent České republiky Mi-
loš Zeman.

Mlýn
Podle F. Sobotky byl 

pořízen panský mlýn v 
roce 1525 vrchností a je 
dost možné, že malá do-
chovaná přízemní kle-
nutá místnost bývalého 
mlýna se širokými stě-
nami do té nebo o něco 
pozdější doby patří.  

Z dokumentů je známo, 
že např. v roce 1589 byl 
nájemcem mlýna  jaký-
si Buryan. Když došlo k 
úpadku žďárského kláš-
tera a jeho opat rozpro-
dával klášterní hostince a 
mlýny, koupil mlýn v No-
vém Veselí Václav Svobo-
da. Ten v roce 1788 mlýn 
prodal Matěji Růžičkovi. 
Mlýn však v roce 1832 
přišel pro špatné hospo-
daření do dražby a jeho 
nový majitel F. Šabart jej 
po roce prodal B. Pro-
cházkovi a ten opět po 
roce prodal mlýn Josefu 
Vítkovi ze Svratouchu. 
Tak jméno Vítek spjato s 
mlýnem od roku 1839 až 
do dnešních časů. Mlýn 
byl vícekrát dostavován 
a přestavován i moder-
nizován, ale v padesátých 
letech min. století jeho 
funkčnost zanikla. V roce 
1993 bylo nad schodiš-
těm do 1. patra odkryto 
torzo pozdně renesanč-
ního sgrafita.

Kostel
Dnešní barokní kos-

tel sv. Václava dal stavět 
opat žďárského kláštera 
Bernard Hennet v roce 
1752 a v roce 1758 byl 
kostel vysvěcen. Tento 
opat pocházel ze staré-
ho šlechtického roku z 
Čáslavi a do středu lódě 
nechal umístit znak toho-
to rodu. Před tím byl kos-
tel sv. Václava ve středu 
okrouhlého hřbitova a šlo 
o dřevěnou stavbu, která 
byla zbořena v roce 1760. 
Tento kostelík byl zřejmě 
postaven ke konci třinác-
tého nebo v první polovi-
ně čtrnáctého století.

O náročné stavbě 
dnešního kostela už toho 
bylo napsáno více ve sbor-
nících z historie městeč-
ka. Kostel je dominantní 
stavbou městečka a je stá-
le pečlivě udržován.

Kaplička
Kapličku sv. Rocha 

nechal postavit tehdejší 
majitel Jiří Krištof, pán z 
Globitz, v roce 1680 jako 
dík zato, že se městečku 
vyhnula zhoubná nemoc 
- mor. Kaplička je neustá-
le udržovaná a měla různé 
stavební úpravy. U kaplič-
ky byly tři starobylé lípy, z 
nichž zůstala jen jedna.

Palírna
Býval to jakýsi pan-

ský lihovar, lidově pa-
lírna, tedy ne palírna 
kamnářských výrobků, 
jak to známe dnes, ale 
prostě palírna kořalek. 
Zajímavostí je, že voda 
k výrobě lihovin se vedla 
dřevěným potrubím až z 
Ficlovského rybníka, což 
bylo zjištěno v roce 1965 
při stavbě vodovodu v 
kopečku u Vencelideso-
vých. V rozpočtu Novo-
veselského statku v roce 
1696 je uvedeno jako pří-
jem 80 zlatých od žida. 
Jako první známé jméno 
nájemce je z roku 1827 
Josef Feldmann. Za jeho 
nájmu údajně vznikl 24. 
července 1831 v palírně 
zhoubný požár, kterému 
padlo za oběť 62 domů, 
kostel, fara i škola. Na 
palírně se vystřídalo více 
nájemců, většinou židů. 
V roce 1890 koupil dům 
od velkostatku Jan Krato-
chvíl  z č. 58 a potom se 

střídali různí nájemci z 
okolí. V roce 1925 koupil 
budovu v nedobrém stavu 
od majitelky Anny Kra-
tochvílové František Bě-
lík, kamnář z č. 95, který 
budovu opravil a přesta-
věl a zřídil zde moderní 
hrnčířskou kamnářskou 
dílnu. Kamnářství zde 
dnes provozuje jeho vnuk 
Josef Pejchal.

Fara
Dnešní budova vý-

stavné fary stojí na mís-
tě dřívější skromné fary, 
která byla v chatrném 
stavu. Faru dal vystavět 
patron kostela, žďárský 
velkostatek, v roce 1784 
za faráře Isidora Josefa 
Mareše z Nového Města 
na Mor, který do stavby 
vložil svůj rodičovský po-
díl. Rozlehlá farní budo-
va je  ve velmi udržova-
ném stavu a působí jako 
zámeček. 

Hostinec
Nejstarší zápis o čís-

le 6, dnešního hostince 
Bílá Růže, je z roku 1599 v 
městské knize novovesel-
ské. Býval to dvoulánový 
grunt, který měnil majite-
le. Od kdy byl zřízen hos-
tinec, není známo. Když 
žďárský klášter začal roz-
prodávat mlýny a hostin-
ce, koupil dům v roce 1771 
Jan Růžička už s hostin-
cem. Posledním majitelem 
byl revírník Leopold Woll-
mann, který v domě zřídil 
také obchod a vedl první 
poštu. Budova jako hos-
tinec slouží dosud. Dříve 
ještě byl hostinec přes ulici 
u Vacků (u Roštoků) a u 
Kratochvílů (Pitlíků), kde 
byl obnoven.
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Stará škola
Budova byla postave-

na před rokem 1825 jako 
přízemní zděná budova. 
Po zhoubném požáru v 
roce 1831 byla vyzved-
nuta do poschodí. Potom 
byla zřízena třetí třída a 
byty učitelů, což se stalo 
v roce 1893. Budova do-
znala značných přesta-
veb a modernizací a dnes 
slouží jako budova úřa-
du městečka (radnice) s 
nově přistavěnou rozsáh-

lou obřadní síni, v níž je 
umístěna expozice z díla 
rodáka akademického so-
chaře Julia Pelikána. Bu-
dova přestala sloužit jako 
škola v roce 1928, kdy byla 
postavena nová škola, ale 
na několik roků se sem při 
větším počtu dětí některé 
třídy dočasně vrátily.

Nová škola
Nejstarší zpráva o 

gruntě na č. 1, na jehož 
místě škola stojí, je z roku 

1587, kdy byl v majetku 
Šebestiána Želechovské-
ho, úředníka na panství 
novoveselském. Dlouho 
se zde říkalo u Tomášků, 
neboť jeden majitel se 
jmenoval Tomášek a byl 
purkrabím. Naposledy 
se jako majitel vyskytuje 
Josef Vencálek, kterému 
se v hospodaření příliš 
nedařilo,  a začal majetek 
rozprodávat a dům dal do 
veřejné dražby. Šťastné 
bylo rozhodnutí obecního 

zastupitelstva, kdy byl sta-
rostou Jan Jambor z č. 17, 
které na návrh revírníka 
Wollmanna dne 3. břez-
na 1912 zchátralý dům 
zakoupilo s budoucím 
záměrem na stavbu nové 
školy. To se uskutečnilo 
v krátkém čase 16 měsíců 
v letech 1927-8 a v roce  
1928 se slavnostně otevře-
la měšťanská škola, která 
po různých dostavbách a 
přístavbách slouží k vzdě-
lávání dětí dosud.

Kamennými památ-
kami jsou především tzv. 
boží muka, což jsou čtyř-
boké žulové sloupky, které 
mají nahoře kovový kříž.  
Jsou hlavně z období kon-
ce 17. století jako kaplička 
a měly zřejmě stejný motiv 
díkůvzdání  za odvrácení 
moru anebo jiný bohulibý 
motiv. V katastru našeho 
městečka bylo božích muk 
pět, ale uchovala se jen tři. 
Zbývající dvě padla za oběť 
při zcelování pozemků v 
padesátých letech min. 
století. Nejstarší jsou asi 
tzv. Štykarova boží muka, 
která stojí na rozcestí dří-
vějších polních cest do Bo-
rovin a k Rendlíčku či trati 
Nikolec. Ta byla postavena 
podle farního archivu za 
faráře Václava Františka 
Senického v roce 1680, 
ač mají vytesán letopočet 
1698. V roce 1683 byla zří-
zena tzv. Rolencova boží 
muka, která stávala původ-
ně v místě před dnešním 
autosalonem za sokolov-
nou a byla přímístěna na 
konec městečka směrem k 
Budči. Tímto směrem stá-
vala Slámova boží muka v 
padlíku vpravo,  také byla 
boží muka za Pohanko-

vými na začátku dřívější 
polní cesty k Vatínu. Jmé-
na božích muk se většinou 
udávala podle tehdejších 
majitelů pozemků,  na kte-
rých stála.

Nesporně nejstarší ka-
mennou památkou je dří-
vější křtitelnice uložená 
na farském dvoře. Zřejmě 
půjde o památku, která by 
mohla být ještě ze starého 
kostela. V roce 1609 byla 
totiž pořízena jiná křtitel-
nice, a to cínová, která má 
být v dnešním kostele. Ve 
farním archivu se o tom 
píše: „Kněz Pavel Matou-
šek Žeravý pořídil novou 
cínovou křtitelnici, jíž se 
doposud v kostele pou-
žívá. V účtech roku 1609 
dáno ženám od vyklizení 
na faře, když se kněz Pavel 
stěhoval 5 gr. Na křtitelni-
ci dáno18 R 5 gr. Když se 
křtitelnice dala předělávat, 
dáno od předělání a od-
nešení a zase přenešení 17 
gr 2 d. Památná, křtitelni-
ce má tento nápis: „Kdož 
uwirzi a pokzti se, spasen 
bude. Kdož pak neuwerzi, 
zatracen bude. 1609“.

Mladší kamennou pa-
mátku je žulový kříž před 

kostelem z roku 1860, je-
hož svislá část je z jedno-
ho sedm metrů dlouhého 
kamene.

Také lze za kamennou 
památku považovat velký 
neotesaný kámen získaný 
při stavbě nového hřbito-
va, který je na místě bý-
valé hasičské zbrojnice, s 
reliéfem od výtvarníka A. 
Pohanky při příležitosti 

110 let trvání sboru. Stáří 
této horniny se nedá laic-
ky odhadnout.

Marcela Vencelidesová
 Jaroslav Bílek

(Použitá literatura: J. 
Bílek-To naše Nové Veselí, 
F. Sobotka a J. Sýkora-O 
novoveselských domech a 
jejich majitelích, F.Sobotka 
-  Z historie Veselí a Nového 
Veselí.) 

Kamenné památky

VÝSTAVA
Součástí oslav bude i výstava, která připo-

mene jednak cechy a řemesla v Novém Veselí, 
ale také místní historii. Návštěvníkům budou 
k dispozici knihy F. Sobotky a J. Sýkory „O no-
voveselských domech“, ze kterých mohou zá-
jemci získat přímo na výstavě opis týkající se 
historie jejich domu.

K vidění bude krátký sestřih amatérsky na-
točených filmů v 60. až 80. letech zachycují-
cích život v Novém Veselí.

Výstava bude otevřena v budově úřadu 
městyse v sobotu 15. 6. 2013 a neděli 16. 6. 
2013 od 9 do 11 hodin a od 13 do 17 hodin  
a v následující víkend 22. a 23. 6. 2013  
od 14 do 17 hodin.
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Narozené děti
Valentýna Hromádková  21.4.2013, Na Městečku 92

Magdaléna Šrámková  17.5.2013, K Újezdu 183
Rodičům narozených dětí srdečně blahopřejeme 

Jubilanti
Marie Štěpánková  80 let
Ladislav Vlček  70 let
Vladimír Kubíček  80 let
Božena Šrámková  70 let

Všem jubilantům co nejsrdečněji blahopřejeme  
a do dalších let přejeme hodně zdraví,  

pohody a spokojenosti

INFORMACE Z ÚŘADU MĚSTYSE
Další významnou událostí v naší obřadní síni 

bylo přivítání zástupců házenkářských týmů Ukra-
jiny, Maďarska, Izraele, České republiky, rozhodčí z 
Francie a Litvy, delegát IHF z Rumunska a dalších 
hostů při příležitosti zahájení kvalifikačního turnaje
o postup na Mistrovství Evropy juniorek v házené.

Stavební akce v letošním roce
Informace o průběhu stavebních akcí  

v letošním roce
Dne 30. 4. 2013 byla předána do opětovného užívání 

nově zrekonstruovaná školní kuchyně a jídelna a zre-
konstruovaná stará část budovy ZŠ Nové Veselí. Sou-
časně bylo provedeno zateplení části budovy základní 
školy ze dvora. Celková cena za tyto akce byla ve výši  
11 657 326,- Kč. Při této příležitosti bych chtěl podě-
kovat všem zaměstnancům základní školy a mateřské 
školy za pomoc a toleranci po celou dobu provádění 
rekonstrukčních prací, dále členům SDH Nové Veselí 
a dalším spoluobčanům, kteří se podíleli na stěhování 
kuchyně a zajišťování stravování po dobu rekonstruk-
ce. 

V květnu byly zahájeny práce na opravě chodníků, 
které se z finančních důvodů v letošním roce provedou
pouze v omezeném rozsahu. Chodníky se opraví před 
prodejnou Jednota a část ulice U Kapličky. Zbylé chod-
níky na této ulici se opraví v příštím roce. Na opravy 
chodníku naváže akce úpravy přechodů pro chodce 
u Sokolovny a u Králových, včetně instalace nového 
osvětlení těchto přechodů. Na obě tyto akce městys ob-
držel dotaci z Kraje Vysočina.

Současně se v tomto měsíci provádí i zateplení před-
ní stěny budovy SDH v Novém Veselí, včetně výměny 
vstupních dveří a výměny oken firmou KAŠPÁREK,
s.r.o., za cenu ve výši  343 268,- Kč.

Blahopřání 
Starosta městyse blahopřeje členkám SDH Nové Ve-

selí k dosaženým výsledkům v soutěži požárních druž-
stev v požární klasice, když kde sena okrskovém kole se 
umístily na 1. místě. 

Dále starosta městyse blahopřeje hráčům a  členům 
družstva mužů oddílu házené k historicky nejlepšímu 
umístění ve druhé lize házené, a to ke 3. místu. UDÁLOSTI Z OBŘADNÍ SÍNĚ

V neděli 21. dubna 2013 bylo v obřadní síni městyse 
slavnostně přivítáno devět nových „občanů“ Nového Ve-
selí. Kulturní program připravila paní učitelka Mgr. Věra 
Křesťanová s dětmi ze 4. třídy ZŠ. Po slavnostním projevu 
starosty městyse byla maminkám předána kytička a fi-
nanční příspěvek pro jejich děti v hodnotě 3 000,- Kč

Marie Hemzová  Na Zámku 351
Tomáš Horký  U Kapličky 268
Vojtěch Strejček  Ve Dvoře 97
Veronika Ficková  Žďárská 285
Karolína Hudcová  Krátká 240
Kateřina Šrámková  Dolní 29
Antonín Skokan  Střední 226
Martin Svoboda  U Kapličky 278
Martin Sobotka  K Újezdu 149
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Nový ředitel ZŠ a MŠ Nové Veselí
V návaznosti na změ-

nu školského zákona se 
Rada městyse Nové Ve-
selí zabývala na svých 
jednáních vyhlášením 
konkurzu na místo ředi-
tele ZŠ a MŠ Nové Veselí. 
Před schválením vyhláše-

ní tohoto konkurzu se na 
svém jednání sešla i škol-
ská rada, která se i tímto 
případným vyhlášením 
konkurzního řízení za-
bývala. Školská rada je 
tvořena zástupci zastupi-
telů městyse, rodičů a za-

Historie organizované-
ho boje s ohněm je mno-
hem starší, než by se na 
první pohled zdálo. První 
známé protipožární opatře-
ní jsou z roku 21 našeho le-
topočtu z Říma, ve kterém 
byl ustanoven oddíl 600 
otroků vycvičených k boji s 
ohněm. Vybavení bylo vel-
mi prosté, ale již se použí-
vala jednoválcová čerpadla 
k dopravě vody. Ale zpátky 
do našeho kraje.

V našich oblastech byly 
v minulosti domy dřevěné, 
kryté doškem nebo šinde-
lem, proto boj s ohněm spo-
číval většinou ve strhávání 
sousedních staveb. Aby se 
zabránilo šíření požárů, po-
užívaly se trhací háky, seke-
ry, později žebříky a vědra s 
vodou. S růstem osídlení a 
vybavení domů nábytkem, 
bylo nebezpečí ohně větší. 
Proto lidé hledali účinnější 
způsob ochrany proti ohni, 
vznikaly snahy hasit požá-
ry organizovaně. Výsled-
kem jsou směrnice hašení 
požárů a první čerpadla na 
našem území. Postupem 
doby se zdokonalují proti-
požární opatření i organi-
zace hašení požárů.

Dalším mezníkem v 
hašení požárů je vynale-
zení a zavedení čerpadel 
poháněných přetlakovým 
parním strojem do výzbro-
je. Ve větších městech jsou 

Připomenutí sboru dobrovolných hasičů Nové Veselí
postupně organizovány 
placené sbory, např. v roce 
1853 v Praze.

Tehdejší způsob boje 
s ohněm a možná i vzpo-
mínka na ničivý požár obce 
z roku 1831, vedly místní 
občany k myšlence zalo-
žení místního hasičského 
sboru, tím spíše, že v okolí 
již několik takovýchto sbo-
rů existovalo. Došlo k usta-
vení přípravného výboru, 
který podal sepsané stano-
vy sboru obecní radě. Ta je 
20. června 1891 schválila a 
3. prosince téhož roku byly 
stanovy schváleny c. a k. 
místodržitelstvím v Brně. 
Za činné členy se přihlá-
silo 45 občanů. Podmínky 
založení sboru příznivě 
ovlivnila i skutečnost, že v 
obci, mimo Cyrilskou jed-
notu, nebyl žádný spolek. 
Za hlavní iniciátory založe-
ní sboru je možno pokládat 
učitele Bedřicha Jerie, který 
v té době byl obecním pí-
sařem (což bylo v té době 
označení pro obecního 
tajemníka) a ostatní členy 
obecního zastupitelstva. Je 
třeba poznamenat, že ne 
všichni občané byli myš-
lence založení sboru naklo-
něni.

Členové hasičského 
sboru prováděli sbírky 
mezi občany, pořádali ta-
neční zábavy, hráli divadlo 
a výtěžek této činnosti vě-

novali na pořízení výzbroje 
a výstroje, a v roce 1927 i 
první motorové stříkačky. 
Ještě po II. světové válce si 
sbor zajišťoval sám finance.

První léta po založe-
ní jsou orientována jak na 
teoretické, tak na praktic-
ké vzdělávání. Výzbroj a 
výstroj dodala firma R. A.
Smékal. Výcvik vedl velitel 
Bedřich Jerie a Josef Ro-
novský, pořadový výcvik 
vedl hajný František Ma-
rek, vysloužilý voják.

V letech 1900 - 1914 
začíná rozvoj kulturní a 
společenské činnosti. Prv-
ní tři roky tohoto období 
jsou poznamenány četný-
mi požáry. První světová 
válka odvádí mladé muže 
do zákopů, z našeho sboru 
celkem odešlo 25 členů, z 
nichž se sedm nevrátilo.

Roky 1916 - 1918 jsou 
léta pasivity, necvičí se a 
nehoří. Poválečná léta jsou 
oživením činnosti sboru a 
dochází ke změnám ve ve-
dení sboru. V roce 1921 je 
velitelem zvolen Dominik 
Chlubna z č. 5 a starostou 
je zvolen František Vencá-
lek z č. 76, který starostoval 
celých 30 let.

V roce 1924 se započa-
lo se stavbou - dnes již zbo-
řené - hasičské zbrojnice 
podle projektu z roku 1907. 
V roce 1925 vznikl požár v 
kolně br. velitele a rozšířil 

se na ostatní stavení. Po-
hořelý velitel na funkci re-
zignoval a novým velitelem 
byl zvolen František Bělík, 
který byl velitelem nepřetr-
žitě 36 let.

Léta 1931 - 1944 jsou 
charakteristická rostoucí 
hospodářskou krizí. Čin-
nost sboru ochabuje a za-
měřuje se jen na nejnutnější 
práce spojené s výcvikem, 
údržbou techniky výzbroje 
a výstroje a konání naříze-
ných hlídek. Sbor je rozbě-
len na družstva a zavedeno 
povinné cvičení devítek. 
Veškerý inventář byl pře-
dán obci. V roce 1941 bylo 
jihlavským gestapem zatče-
no šest členů sboru, všichni 
se po skončení války vrátili 
a většina se zapojila do čin-
nosti v obci.

S nově získanou svobo-
dou se začíná probouzet i 
činnost sboru, především 
pořádáním společenských 
akcí. Roky 1951 - 1960 jsou 
ve znamení socializace ves-
nice. Je organizována bri-
gádnická práce při země-
dělských pracích v místním 
Jednotném zemědělském 
družstvu a při výstavbě 
dvouřadého kravína.

Do tohoto desetile-
tí vstupuje sbor s novým 
názvem Místní jednota 
Československého svazu 
hasičstva. Je pořádána řada 

městnanců školy. Po svém 
hlasování školská rada 
doporučila radě městyse 
vyhlásit konkurzní řízení. 
Do samotného konkurz-
ního řízení se přihlásilo 
devět uchazečů, současný 
pan ředitel školy přihláš-
ku nepodal. Konkurzní 
komise následně stano-

vila pořadí uchazečů, z 
kterého následně členové 
Rady městyse jmenovali 
ředitelem ZŠ a MŠ Nové 
Veselí pana Mgr. Tomáše 
Augustýna, s nástupem 
do funkce od 1. 8. 2013.



výletů, pilně se cvičí a sou-
těží.

Šedesátá léta jsou po-
znamenána výraznými 
společenskými změnami, 
kterým se nemohla vy-
hnout ani naše organizace. 
Vedle nového názvu Čes-
koslovenský svaz požární 
ochrany jsou v základních 
organizacích ustavovány 
komise. Po roce 1961, kdy 
bylo oslaveno sedmdesát let 
sboru, nastává několik let 
stagnace, malé účasti člen-
stva na činnosti sboru. Oži-
vení nastává v roce 1966. V 
této době nemá sbor stálé 
vedení, dochází k častým 
změnám. Přesto se v tomto 
období začíná uvažovat o 
stavbě tolik potřebné nové 
požární zbrojnice.

Na začátku sedmdesá-
tých let se členská základna 
sboru pohybovala okolo 
40 členů, byly přijaty sta-
novy, které rušily přispíva-
jící členy. Zvrat nastává v 
roce 1973, kdy je zahájena 
stavba sdruženého objektu 
zbrojnice a pošty, pod ve-
dením br. Václava Sobotky. 
Pozornost je v tomto obdo-
bí zaměřena na prevenci a 
školení. Kolaudace stavby 

proběhla v říjnu roku 1977 
a slavnostní otevření pak 7. 
května 1978 za velmi ne-
příznivého počasí. Tímto 
získal sbor prostory nejen 
pro umístění techniky a 
výstroje, ale také prostory 
a podmínky pro spolkovou 
činnost.

V tomto období, zá-
sluhou preventivní práce a 
modernizace budov, požá-
rů výrazně ubývá. V létech 
osmdesátých dochází ve 
sboru ke změnám jak ve 
struktuře, tak v technickém 
vybavení. Dochází k rozší-
ření a především k omlaze-
ní sboru. Sbor je rozšířen 
o více jak desítku členek a 
od roku 1983 začínají opět 
pracovat družstva žáků. 
Činnost není zaměřena 
pouze na hasičskou čin-
nost, ale výrazně se podílí 
i na výstavbě a zlepšování 
životních podmínek v obci. 
Jsou pořádány tradiční 
plesy, zábavy, zájezdy pro 
děti a mládež, obnoveno 
je stavění máje a pořádání 
výletů.

Po 17. listopadu 1989 
se mění nejen název sboru, 
ale také organizace, statut, 
stanovy i znak. V souladu 

s potřebami pro vytvoře-
ní podmínek pro činnost 
sboru, bylo hledáno řešení 
rozšíření možnosti výcvi-
ku. Podařilo se na obecním 
pozemku zbudovat cvičiš-
tě společně se zázemím. V 
areálu je umístěna i proti-
požární nádrž s objemem 
200 m3. Rekonstrukcí sto-
doly vznikly další skladova-
cí prostory, občerstvovací a 
sociální zařízení pro spole-
čenské akce. Celé zařízení 
bylo zbudováno v letech 
1988 – 1990, a to přede-
vším iniciativou starosty 
sboru br. Josefa Ficka.

Stav členské základny 
v devadesátých letech byl 
nejvyšší v historii sboru, tj. 
72 činných členů. Pokraču-
je pořádání akcí pro mlá-
dež, zájezdy pro členy. Po 
pětileté přestávce v činnos-
ti družstva mladých hasičů 
dochází v roce 1999 k ob-
novení činnosti a hned od 
začátku dosahuje družstvo 
vynikajících výsledků.

Zmínili jsme zde ve 
stručnosti historii hasičské-
ho sboru v Novém Veselí 
od jeho založení přibližně 
do roku 2000. Je to historie 
organizace, kterou vytvořili 

lidé, naši spoluobčané, ve-
deni myšlenkou vzájemné 
pomoci a práce pro společ-
nost. Je potěšitelné, že tato 
myšlenka je stále aktuální a 
zavazuje nás k pokračová-
ní. Některé výrazné postavy 
historie sboru jsou zmíně-
ny jmenovitě, ale spoustu 
znamenitých osobností 
zmíněno nebylo, z důvodu 
omezeného rozsahu.

Ještě pár slov k současné 
činnosti sboru. Za výrazné 
podpory vedení městyse, 
s přispěním Generálního 
ředitelství hasičského zá-
chranného sboru a Kraje 
Vysočina, byla  v roce 2010 
pořízena nová automobilní 
cisternová stříkačka. Byla 
rekonstruována garáž pro 
možnost parkování nové 
CAS 15 MAN TGM13,280 
4x4. V současné době pro-
bíhá zateplení fasády bu-
dovy zbrojnice a pošty a 
v červnu bude zahájena 
rekonstrukce střechy ob-
čerstvovacího a sociálního 
zařízení pro společenské 
akce, při které budou vy-
budovány kapacity pro 
ubytování v období letních 
aktivit.

SDH Nové Veselí

ZPRÁVY ZE ZASEDÁNÍ RADY A ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE NOVÉ VESELÍ

Výpis z usnesení  rady městyse dne 10.4.2013

Rada městyse bere na vědomí:
1)    Kontrolu usnesení a zápisu z posledního zasedání RM
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Zprávy ze zasedání výborů a komisí přednesené je-

jich předsedy
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3) Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření 

městyse Nové Veselí za rok 2012
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
4)    Zprávu z konání valné hromady SVK Žďársko dne  

28.3.2013 na MěÚ Žďár nad Sázavou přednesenou 
místostarostou městyse

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

5)    Informace o průběhu prací na akci „ Stavební úpra-
vy školní jídelny a kuchyně ZŠ Nové Veselí“ a „ Sta-
vební úpravy v 2 NP staré budovy ZŠ Nové Veselí“

    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

RM schvaluje:
1)   Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci „ Staveb-

ní úpravy 2. NP staré  budovy v ZŠ Nové Veselí“ s 
firmou STAREDO s.r.o., Maršovská 1358, 592 31
Nové Město na Moravě. Cena za dílo se zvyšuje o 
74 897,- Kč vč. DPH

    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Rozpočtová opatření č.4/2013
     Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
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3) Finanční příspěvek pro základní organizaci Čes-
kého zahrádkářského svazu Nové Veselí na opravu 
moštovacího lisu ve výši 15 000,- Kč. RM schvaluje 
tento výdaj jako ZMĚNU ROZPOČTU

     Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
4)  Vybrané firmy obeslané zadávací dokumentací k

výběrovému řízení na akci Obytný soubor RD „ 
Za potokem“ – II etapa a to: VHS Žďár nad Sáza-
vou, spol. s.r.o., U Malého lesa 1784/5, 591 01 Žďár 
nad Sázavou, 1.Žďárská plynařská a vodařská, a.s., 
provozovna Hamry nad Sázavou 367, 591 01  Žďár 
nad Sázavou, JCZ s.r.o., Maršovice 92, 592 31 Nové 
Město na Moravě, GREMIS, s.r.o., Jihlavská 230, 
594 01 Velké Meziřičí, STYLSTAV s.r.o., Benešovo 
náměstí 195, 594 51 Křižanov

    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
5) Program na zasedání ZM dne 24.4.2013 v 18,00 hod
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

RM souhlasí:
1)    S podmínkami pro prodej pozemků určených pro 

výstavbu rodinných domů v lokalitě   Za potokem 
– II etapa, parc. č.817, 2514, 2515 a to:
a)  Cena pozemku je stanovena ve výši 550,- Kč/

m2 vč. nákladů spojených s vybudováním pří-
pojek (voda, kanalizace, plyn), zároveň kupují-
cí uhradí kauci ve výši 50 000,- Kč, která bude 
vrácena kupujícímu na základě podmínek 
kupní smlouvy po předložení kolaudačního 
rozhodnutí stavby nového rodinného domu

        Hlasování: pro 3, proti 2, zdrž. 0
b)  Pozemky budou přiděleny prvním patnácti zá-

jemcům z pořadí, kdy rozhodující skutečností 
pro jeho stanovení bude datum a čas doručení 
reakce na záměr. Následně si vybraní zájemci 
vylosují pořadí, ve kterém si vyberou poze-
mek. V případě odstoupení některého z prv-
ních patnácti zájemců, budou volné pozemky 
nabídnuty dalším zájemcům dle pořadí.

       Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
c)  Ostatní podmínky prodeje pozemků budou 

uvedeny v kupní smlouvě
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
       RM doporučuje zasedání ZM ke schválení
2)    Investičním příspěvkem ve výši 200 000,- Kč na 

vybudování inženýrských sítí v lokalitě nových RD 
Za potokem – II. etapa od majitelů soukromých 
pozemků, kteří budou i v budoucnu na těchto po-
zemcích stavět rodinné domy s využitím připojení 
na vybudované inženýrské sítě. RM doporučuje 
ZM ke schválení.

    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3)    S rozpočtovými opatřeními č. 5/2013. RM doporu-

čuje zasedání ZM ke schválení
        Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

4) Se závěrečným účtem městyse Nové Veselí za rok 
2012 vč. zprávy nezávislého auditora s výrokem bez 
výhrad. RM doporučuje zasedání ZM ke schválení

   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
5)    S účetní závěrkou městyse Nové Veselí za rok 2012. 

RM doporučuje zasedání ZM ke schválení
      Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
6) Se smlouvou o zřízení práva odpovídajícího věc-

nému břemenu s firmou E.ON Distribuce, a.s.,
F.A.Gerstnera 2151/6, 370 49 České Budějovice k 
využití nemovitosti pro účely zřízení a provozová-
ní zařízení distribuční soustavy spočívající v umís-
tění nového zemního kabelového vedení NN na 
části zatížené nemovitosti stavbou „ Nové Veselí, 
Potoční, Bílek“. Věcné břemeno se zřizuje úplatně 
a to jednorázovou úplatou ve výši 2 000,- Kč bez 
DPH. RM doporučuje zasedání ZM ke schválení 

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

Výpis z usnesení rady městyse dne 29.4.2013

Rada městyse bere na vědomí:
1)    Kontrolu usnesení a zápisu z posledního zasedání RM
   Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
2) Přípomínky a náměty ze zasedání ZM dne 

24.4.2013 
 Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
3)    Zprávu starosty městyse z členské schůze LDO Při-

byslav  dne 18.4.2013
 Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
4) Sdělení ředitele ZŠ a MŠ Nové Veselí o vyhlášení 

ředitelského volna ve dnech 29.4.2013 a 30.4 2013 
    Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
5)    Informace starosty městyse o průběhu kolaudační-

ho řízení na stavbě „ Stavební úpravy školní jídelny 
a kuchyně ZŠ 

 Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0

RM schvaluje:
1)    Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení práva odpo-

vídajícího věcnému břemenu s firmou E. ON Dis-
tribuce, a.s., F.A. Gerstnera 2151/6, 370 49 České 
Budějovice umožňující využití zatížené nemovi-
tosti  parc.č.446 v majetku městyse Nové Veselí pro 
účely zřízení a provozování zařízení distribuční 
soustavy – venkovního vedení NN stavby „ N. Ve-
selí: přípojka NN, Veselý“. Věcné břemeno se zřizu-
je úplatně za jednorázovou cenu ve výši 2 000,- Kč

         Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
2)    Smlouvu o vzájemných právech a povinnostech při 

stavbě vodního díla „ Nové Veselí – novostavba vo-
dovodu ul. Žďárská“ na pozemku parc. č. 71 s SVK 
Žďársko, Vodárenská 2, 591 01 Žďár nad Sázavou 

     Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
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3)    Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení práva odpo-
vídajícího věcnému břemenu s firmou E.ON  Dis-
tribuce, a.s.,  F.A. Gerstnera 2151/6, 370 49 České 
Budějovice umožňující využití zatížené nemovitos-
ti  parc. č. 2555, 2509, 2510, 2533, 2531/2, 2536/2, 
2530/2, 2730/2,2528 v majetku městyse Nové Ve-
selí pro účely zřízení a provozování zařízení distri-
buční soustavy  - TS, rospínací skříň, sloup NN,  
kabely NN stavby „N. Veselí, přeložka TS Řadovky, 
obec“. Věcné břemeno se zřizuje úplatně za jedno-
rázovou cenu ve výši 10 000,- Kč

  Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
4)  Smlouvu o přeložce zařízení distribuční soustavy 

č. 13001440 s firmou E.ON  Distribuce, a.s., F.A.
Gerstnera 2151/6, 370 49 České Budějovice na pře-
ložku kabelového vedení NN pod stavbou běžecké 
dráhy stavby „ N. Veselí, Žďárská: přeložka NN, 
dráhy“. Náklady spojené s provedením přeložky 
jsou ve výši 79 911,- Kč, záloha ve výši 12 000,- Kč 
bude městysem Nové Veselí uhrazena do 15 dnů 
od podpisu smlouvy. RM schvaluje celkový výdaj 
79 911,- Kč jako ZMĚNU ROZPOČTU.

 Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
5) Smlouvu o poskytnutí dotace ve výši 69 417,- Kč  

na akci „ Oslavy Nové Veselí“ uzavřenou s Krajem 
Vysočina, Žižkova 57, 587 33 Jihlava 

   Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
6) Vyhlášení záměru městyse Nové Veselí na směnu 

části pozemku parc.č.2300 o velikosti 16 m2  v ma-
jetku městyse Nové Veselí za část pozemku parc.
č.1304 o velikosti 16 m2 

   Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0
7)    Smlouvu o právu provést stavbu „ Přípojka VN, 

trafostanice, přívod vody“ na pozemku parc.č. 2 
300 v majetku městyse Nové Veselí

  Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0

RM souhlasí:
1) S čerpáním rozpočtu městyse Nové Veselí k 

31.3.2013 v příjmech a výdajích. RM doporučuje 
zasedání ZM ke schválení

 Hlasování: pro 3, proti 0, zdrž. 0

Výpis z usnesení rady městyse dne  20.5.2013

Rada městyse bere na vědomí:
1) Kontrolu usnesení a zápisu z posledního zasedání RM
 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
2)   Informace o průběhu prací na opravě chodníků a 

zateplení budovy SDH Nové Veselí
 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
3) Informace starosty  městyse o průběhu losování a vý-

běru pozemků   určených k výstavbě rodinných domů
 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0

4)    Návrh smlouvy na poskytnutí  investičního pří-
spěvku na výstavbu inženýrských sítí v lokalitě Za 
potokem – II etapa od majitelů soukromých po-
zemků 

 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
5)   Informace o přípravách oslav 450 let Nového Ve-

selí
 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
6)    Daňové příjmy za leden až duben 2013
 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0

RM schvaluje:
1)    Provedení obnovy chodníku před budovou pro-

dejny Jednota firmou COLAS CZ, a.s., Ke Klíčovu
9, 190 00 Praha 9, oblast Jih, Kosovská 10, 586 37 
Jihlava za cenu ve výši 79 922,- Kč vč. DPH. RM 
zároveň schvaluje tento výdaj jako ZMĚNU ROZ-
POČTU

     Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
2) Smlouvu o poskytování služeb na zahradnické a 

údržbářské práce 
    Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
3)    Smlouvu o poskytnutí dotace v rámci Progra-

mu obnovy venkova Vysočiny na akci Opravy 
chodníků 2013 ve výši 109 000,- Kč. RM záro-
veň schvaluje příjem dotace jako ZMĚNU ROZ-
POČTU

    Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
4)    Smlouvu o výpůjčce k bezplatnému používání 

sběrných nádob na odpady s firmou EKO-KOM,
a.s., Na Pankráci 1685/17, 140 21 Praha 4. Jedná 
se o čtyři kontejnery na papír a dva kontejnery na 
sklo bílé

  Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
5)   Výsledek hospodaření Základní školy a Mateřské 

školy Nové Veselí, příspěvkové organizace, Na 
Městečku 1, Nové Veselí za rok 2012 

 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
6) Účetní závěrku Základní školy a Mateřské školy 

Nové Veselí, příspěvkové organizace, Na Městečku 
1, Nové Veselí za rok 2012 v předloženém znění

  Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
7)  Provedení opravy bočního schodiště u Zdravot-

ního střediska Nové Veselí firmou FASÁDY KAŠ-
PÁREK, s.r.o., Sportovní 248, 592 14 Nové Veselí 
za cenu ve výši 22 000,- Kč vč. DPH. RM zároveň 
schvaluje tento výdaj jako ZMĚNU ROZPOČTU

  Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
8)  Rozpočtová opatření č. 8/2013
   Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
9) Provedení projektové dokumentace na staveb-

ní úpravy a zateplení budov SDH Nové Veselí od 
firmy Ing. Leoš Pohanka, projektové a inženýrské
služby, Dolní 35, 592 14 Nové Veselí za cenu ve výši 
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31 000,- Kč vč. DPH. RM zároveň schvaluje tento 
výdaj jako ZMĚNU ROZPOČTU

      Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
10) Provedení úprav v projektové dokumentaci na akci 

Obytný soubor RD „ Za potokem“ – II etapa od 
firmy Ing. Leoš Pohanka, projektové a inženýrské
služby, Dolní 35, 592 14 Nové Veselí za cenu ve výši 
10 890,- Kč vč. DPH.  RM zároveň schvaluje tento 
výdaj jako ZMĚNU ROZPOČTU

   Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0
11) Darovací smlouvu na poskytnutí finančního daru

z Kraje Vysočina ve výši 44 444,- Kč na podporu 
zájmových a sportovních aktivit dětí v prostorách 
škol a školských zařízení a na školních sporto-
vištích. RM zároveň schvaluje tento  příjem jako 
ZMĚNU ROZPOČTU

  Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0

RM souhlasí:
1)     S převodem přebytku hospodaření Základní školy 

a Mateřské školy Nové Veselí, příspěvkové orga-
nizace ve výši 137 145,94 Kč do rezervního fondu  
Základní školy a Mateřské školy Nové Veselí, pří-
spěvkové organizace 

 Hlasování: pro 4, proti 0, zdrž. 0

Výpis z usnesení rady městyse dne  26.5.2013

Rada městyse bere na vědomí:
1) Kontrolu usnesení a zápisu z posledního zasedání RM
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2)   Informace o průběhu prací na opravě chodníků a 

zateplení budovy SDH Nové Veselí
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
   
RM schvaluje:
1) Darovací smlouvu na poskytnutí finančního daru

ve výši 15 000,- Kč  z Kraje Vysočina, Žižkova 57, 
587 33 Jihlava. Finanční prostředky jsou určeny na 
podporu převodů vzdělávací činnosti základních 
škol vzdělávajících žáky se speciálními vzdělávací-
mi potřebami z kraje na obce.  RM zároveň schva-
luje tento příjem jako ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Smlouvu o poskytnutí finančního příspěvku ve

výši 19 000,- Kč  pro Svaz vodovodů a kanalizací  
Žďársko, Vodárenská 2, 591 01 Žďár nad Sázavou  
na akci „ Nové Veselí – novostavba vodovodu ul. 
Žďárská – projektová dokumentace“ Poskytnuté 
finanční prostředky jsou návratné do 30 dnů od
právní moci kolaudačního rozhodnutí na stavbu 
vodního díla. RM zároveň schvaluje tento výdaj 
jako ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

RM jmenuje:
1)    Podle ustanovení § 102 odst. 2 písm. b) a ve spojení 

s ustanovením § 99 odst. 2 zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích ( obecní zřízení), ve znění zákona č. 313/
2002 Sb., a v souladu s ustanovením § 166 odst. 2 
zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, 
středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání 
(školský zákon), ve znění zákona č. 472/2011 Sb., 
na vedoucí pracovní místo ředitele Základní školy 
a Mateřské školy Nové Veselí, příspěvkové orga-
nizace pana Mgr. Tomáše Augustýna, Nezvalova 
1335, 666 02 Předklášteří

     Hlasování: pro 4, proti 1, zdrž. 0

Výpis z Usnesení ze zasedání zastupitelstva 
městyse Nové Veselí   konaného 

dne 24.4.2013    č.18

ZM bere na vědomí:
1)     Kontrolu zápisu a usnesení ze zasedání ZM č. 17 ze 

dne 15.3. 2013
  Hlasování: pro12, proti 0, zdrž. 0
2) Zprávu o činnosti rady městyse od posledního za-

sedání ZM, jak bylo předneseno starostou městyse 
MVDr. Zdeňkem Křivánkem a bude přílohou zá-
pisu

   Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
3) Zprávy ze zasedání výboru finančního a výboru

kontrolního přednesené jejich předsedy
 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
4) Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření 

městyse Nové Veselí za rok 2012
 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
5) Přehled daňových příjmů za leden až únor 2013
   Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
6) Návrh kupní smlouvy na prodej pozemků urče-

ných pro výstavbu rodinných domů v lokalitě Za 
potokem – II etapa. 

 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0

ZM schvaluje:
1) Návrh starosty městyse na zařazení bodu progra-

mu – Smlouva o realizaci překládky 
       sítě elektronických komunikací s firmou Telefónica

Czech Republic, a.s.
 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
2) Závěrečný účet městyse Nové Veselí za rok 2012 v 

oblastech příjmů a výdajů včetně zprávy nezávislé-
ho auditora s výrokem bez výhrad

 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
3) Účetní závěrku městyse Nové Veselí za rok 2012 v 

předloženém znění
 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0

11
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4) Rozpočtová opatření č. 5/2013 dle předloženého 
materiálu, jak bylo předneseno předsedou finanč-
ního výboru 

 Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
5) Podmínky pro prodej 15  pozemků v majetku 

městyse Nové Veselí určených pro výstavbu rodin-
ných domů v lokalitě Za potokem – II etapa, parc 
č. 817/2, 817/3, 817/4, 817/5, 817/6, 817/7, 817/8, 
817/9, 2515/2, 2515/3, 2515/4, 2515/5, 2515/6, 
2514/2, 2514/3 a to:
a)  Cena pozemku je stanovena ve výši 550,- Kč/

m2 vč. nákladů spojených s vybudováním pří-
pojek (voda, kanalizace, plyn), zároveň ku-
pující uhradí  kauci ve výši 50 000,- Kč, která 
bude vrácena kupujícímu na základě podmí-
nek kupní smlouvy po předložení kolaudač-
ního rozhodnutí stavby nového rodinného 
domu,

b)  Pozemky budou přiděleny prvním patnácti 
zájemcům z pořadí, kdy rozhodující skuteč-
ností pro jeho stanovení bude datum a čas do-
ručení reakce na záměr. Následně si vybraní 
zájemci vylosují pořadí, ve kterém si vyberou 
pozemek. V případě odstoupení některého z 
prvních patnácti zájemců, budou volné po-
zemky nabídnuty dalším zájemcům dle pořa-
dí.

c)  Ostatní podmínky prodeje pozemků budou 
uvedeny v kupní smlouvě

    Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
6)    Investiční příspěvek ve výši 200 000,- Kč na vybu-

dování inženýrských sítí v lokalitě nových RD Za 
potokem – II. etapa od majitelů soukromých po-
zemků, kteří budou i v budoucnu na těchto pozem-

cích stavět rodinné domy s využitím připojení na 
vybudované inženýrské sítě v této lokalitě

     Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
7)    Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo č. ZAK – 022 – 2012  

„ Stavební úpravy školní jídelny a kuchyně ZŠ Nové  
Veselí“ uzavřený s firmou STAREDO s.r.o., Mar-
šovská 1358, 592 31 Nové Město na Moravě. Cena 
za dílo je stanovena ve výši 7 145 670,41 Kč bez 
DPH; navýšení o 128.569,- vč DPH schvaluje ZM 
jako ZMĚNU ROZPOČTU

     Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
8) Smlouvu o zřízení práva odpovídajícího věcnému 

břemenu s firmou E.ON Distribuce, a.s., F.A.Gerst-
nera 2151/6, 370 49 České Budějovice k využití ne-
movitosti pro účely zřízení a provozování zařízení 
distribuční soustavy spočívající v umístění nového 
zemního kabelového vedení NN na části zatížené 
nemovitosti stavbou „ Nové Veselí, Potoční, Bílek“. 
Věcné břemeno se zřizuje úplatně a to jednorázo-
vou úplatou ve výši 2 000,- Kč bez DPH 

     Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
9) Provedení opravy fasády a vstupu vč. zateplení čás-

ti budovy SDH Nové Veselí firmou FASÁDY KAŠ-
PÁREK s.r.o., Sportovní 248, 592 14 Nové Veselí za 
cenu ve výši 343 268,- Kč vč. DPH dle cenové na-
bídky a smlouvy o dílo. Tento výdaj schvaluje ZM 
jako ZMĚNU ROZPOČTU.

       Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0
10) Smlouvu o realizaci překládky sítě elektronických 

komunikací pod označením VPI Nové Veselí (ŽnS) 
Žďárská, hřiště s firmou Telefónica Czech Repub-
lic, a.s., Za Brumlovkou 2/266, 140 22 Praha 4 za 
cenu ve výši 118 184,- Kč bez DPH

       Hlasování: pro 12, proti 0, zdrž. 0

ZE  ŠKOLSTVÍ
ZPRÁVY ZE ŠKOLIČKY

Trvale udržitelný rozvoj 
je takový způsob rozvoje, 
který uspokojuje potřeby 
přítomnosti, aniž by osla-
boval možnosti budoucích 
generací naplňovat jejich 
vlastní potřeby. Znamená 
především rovnováhu mezi 
třemi základními oblastmi 
našeho života (ekonomi-
kou, sociálními aspekty a 
životním prostředím), také 
rovnováhu mezi zeměmi, 

různými společenskými 
skupinami, dneškem a bu-
doucností. 

Naše školička se pro-
blematikou udržitelného 
rozvoje ve vztahu k ochra-
ně životního prostředí a ži-
vota ve všech jeho formách 
zabývá již od roku 2008. 
Proto nás projekt OMEP 
zaujal a rozhodli jsme se 
zapojit do 3. fáze tohoto 
projektu. Ten realizovala 

Jak jsme se zapojili do projektu OMEP Česká republika

smíšená třída Kuřátka s 
věkovým rozdělením 3-7 
let. Následující prezentace 
zachycuje, jak jsme si s pro-
jektem poradili, a jaké cíle 
a výstupy se nám podařilo 
naplnit.

Termín realizace:  
22.4. – 26.4.2013

Počet zúčastněných 
dětí: PO-19, ÚT-21, ST -21, 
ČT – 19, PÁ – 16

Věkové rozdělení: 3-

4 roků – 2 děti, 4-5 let – 3 
děti, 5–6 let -11 dětí, 7 let 
– 4 děti

Tak jako každý rok i 
letos jsme chtěli oslavit 
svátek naší planety Země, 
který připadl na pondělí 
22.4. Paradoxně na den, 
kdy před třemi lety naši 
planetu, resp. její část, za-
sáhla obrovská ekologic-

téma „Mezigenerační dialog o trvale udržitelném životním stylu“
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ká katastrofa. Ale o tom 
později. Svátek Země jsme 
oslavili, jak jinak než tím, 
že jí pomůžeme, aby byla 
čistší. Děti navštívila vnuč-
ka Pavlínka, která ráda jez-
dila k babičce a dědečkovi 
z města, na chaloupku na 
Křižánky. Vzpomínala na 
to, jak to bylo u babičky a 
dědečka prima, a co všech-
no u nich dělala. Vnučka 
Pavlínka dětem prozradi-
la, že babička s dědečkem 
měli na chaloupce vždy 
čisto, útulno, všude kolem 
bylo plno zajímavých věcí, 
zkrátka, u nich bylo krásně. 
Když však mířila do školič-
ky, všimla si, co nepořádku 
kolem bylo. Proto děti vy-
zvala, že by společně okolí 
MŠ i školní zahradu uklidi-
li. Děti si vytáhly potřebné 
nářadí a se svými učitelka-
mi se daly do práce. Hra-
bání, zametání březovými 
košťaty, odvážení suché 
trávy na kompost, vytří-
dění odpadků, to nedělalo 
dětem žádné potíže. Za do-
poledne bylo vše uklizeno, 
a vnučka Pavlínka děti po-
chválila, jak jim šla práce 
dobře od ruky.   Následující 
den jsme si s vnučkou Pav-
línkou povídali o tom, jaké 
to bylo prima vylézt u ba-
bičky a dědy na strom a na-
trhat si třeba jablíčka, hruš-
ky, či jiné ovoce. Děti mají 
u školičky také strom, ob-
rovskou lísku, a velmi rády 
lezou do větvoví. Takže vě-
děly, že je to docela zábava 
pozorovat svět z výšky. A 
protože ovoce mají všechny 
děti rády, sešli jsme se v do-
mečku sovičky Jůly v naší 
přírodní zahradě, abychom 
si takový ovocný strom za-
sadili. Se zahradničením 
máme zkušenosti, a vnuč-
ce Pavlínce jsme vyprávěli, 

jak jsme si udělali ovocné a 
zeleninové zahrádky nebo 
zasadili keříky s angreštem 
a rybízem. Malý zahradník, 
který u nás ve školičce po-
bývá, dětem přivezl třešeň 
a švestku, a poradil dětem, 
jak stromy zasadit. Paní 
učitelky ukázaly postup, 
jak zasadit první strom, a s 
druhým si již děti poradily 
samy. Ve středu přišla do 
školičky vnučka Pavlínka s 
krabicí. Nikdo nevěděl, co 
v ní je, a všichni byli vel-
mi zvědaví. Pavlínka upo-
zornila děti na opatrnost, 
protože v krabici je někdo, 
koho našla u popelnice 
mezi odhozenými odpad-
ky. Po chvíli napětí a hádá-
ní, kdo asi v krabici je, jsme 
opatrně otevřeli krabici, a 
zjistili, že je plná odpadků, 
a mezi nimi spí „ŠKODÍ-
CI“. Jsou to dva popelnico-
ví skřítci, kteří škodí naší 
planetě, a působí zlo tím, 
že lidem našeptávají špatné 
věci a škodí, kde se dá. 

Rozvinula se diskuse 
nad obrázkem s planetou 
plnou smetí. Bavili jsme 
se o tom, jestli to takhle 
vypadalo i dříve, za dob 
mládí babiček a dědečků. 
Vnučka Pavlínka děti ujis-
tila, že babička s dědečkem 
jí prozradili, že kdysi bylo 
všechno úplně jinak. Vy-
právěli jí o tom, jaké to bylo 
za „starých časů“, a jak se 
jim krásně žilo. Všude bylo 
čisto a žádný nepořádek. 
Lidé tolik přírodě neško-
dili. Vnučka děti pozvala 
na film, kde ukázala, co se
stane, když jsou lidé neo-
patrní. Film zachycoval ná-
sledky ekologické havárie 
při výbuchu ropné plošiny 
v Perském zálivu. Děti byly 
smutné z toho, co se může 
stát, a uklidňovaly se tím, 

že je to daleko. Poté jim 
vnučka Pavlínka dala úkol, 
aby děti zjistily u svých 
prarodičů, jaké to bylo za 
jejich časů (co dělali, po-
užívali, jak si hráli apod.). 
Nakonec se zúčastnily pro-
gramu primární prevence s 
tématem ekologie.  Ve čtvr-
tek za dětmi do školičky 
zavítala vzácná návštěva, 
a to paní Žilová, kterou za 
dětmi přivedla jejich kama-
rádka Markétka. Paní Žilo-
vá, převlečená za babičku z 
dávných dob, přišla dětem 
povídat o časech, kdy byla 
mladá. Velmi se divila, co 
to je dnes za svět, a byla celá 
vystrašená z věcí kolem ní. 
Na stolečku totiž byly vý-
robky z plastu, od talířku, 
hrnečků, příboru, kolíčků, 
sáčků, igelitek aj. Dětem 
vyprávěla, jak to vypadalo 
dříve. Ukázala černobílé 
fotky své rodiny, jak jsou 
všichni pospolu, co dělá-
vali, a jaké věci používali. 
Děti se také dozvěděly, jaké 
hry hrávala se svým tatín-
kem a jak ji jednou málem 
ohrozilo na životě píchnutí 
včely do jazyku, když jedla 
chleba s medem. Nakonec 
hru  „kamínkovou“  děti 
naučila. Po celou dobu 
vyprávění byly děti velmi 
pozorné, a téma je zaujalo. 
Všechny „staré věci“ si se 
zájmem prohlížely, a zkou-
maly, jak se používaly.  Na 
pátek si děti měly připravit, 
co se jim podařilo od pra-
rodičů zjistit. Nejvíce infor-
mací měl Ondrášek, který 
vyprávěl dětem o tom, že 
dědeček chodil do školy 
dva kilometry pěšky, a ved-
ly je starší děti, které na ně 
dávaly pozor. Dědeček mu-
sel pracovat, pásl krávy, ale 
protože si chtěl hrát, krá-
vu přivázal, ta si pak lehla 

a večer nechtěla vstát a jít 
domů a doma měl dědeček 
potom „mazec“. Dědeček 
Pepíka zase pásl husy a Pe-
pík přinesl ukázat i fotky. 
Natálčina babička si hrála 
s hadrovými panenkami a 
dřevěnými hračkami. Sebí-
kova babička si také hrála 
s panenkami a zkoušela je 
zašívat, chtěla být švadle-
na, a neměli koupelnu, tak 
chodili do „kadibudky“. 
Anička zjistila, že babička 
pásla krávy a kozu, praco-
vala na poli a doma drali 
peří. Filípek přinesl fotky 
a Klárčina babička na poli 
okopávala brambory. Tak-
též Jeníčkova babička měla 
hadrové panenky. Děti pak 
zjistily od pana Chlubny, 
který je náš údržbář, že jako 
kluk honil ráfek od kola 
dřevěnou tyčkou a běhal za 
ním. Rozhovory probíhaly 
v pátek ráno, a po svačině 
vnučka Pavlínka pozvala 
děti do sklepa, kde máme 
keramickou dílnu. Tam se 
převlékla za svou babičku, 
a pozvala děti na hostinu. 
Tou byly brambory na lou-
pačku a mléko. Za světla 
petrolejové lampy a luceren 
děti loupaly uvařené bram-
bory, poté si na nich velmi 
pochutnávaly, a povídali si 
o dřívější době. Srovnávali 
jsme, co bylo dříve a dnes, 
ještě si znovu sdělovaly 
svoje poznatky, na otázku, 
co by se jim líbilo, kdyby 
se do té doby přenesly, ne-
dokázaly specifikovat. Za-
zněl názor, že dříve se málo 
pracovalo, což pramenilo 
zřejmě z toho, že práce byla 
doma a nemuselo se jezdit 
do práce do města. Na zá-
věr povídání ve sklepě si 
děti zazpívaly píseň „Bej-
vávalo“. Poté venku plni-
ly úkol – seřadit obrázky 



babičku, dědečka a vnuč-
ku. Oblékaly si šátky, vesty, 
a zástěrky, zkoušely prát 
na valše a točit dřevěnou 
káču. Pro nás byl projekt 
přínosem i v úrovni so-
ciální, kdy děti upevňují 
vztahy se svými prarodiči, 
je jim dána za příklad je-
jich moudrost  (bílé vlasy), 
zručnost (uměli si vyře-
zat hračku), pracovitost a 
skromnost, dovednost ne-
plýtvat věcmi. Získané po-

znatky budeme opakovat 
a upevňovat. Zapojení do 
projektu bylo pro nás zá-
bavné i poučné, a to v tom, 
že je dobré učit se na zku-
šenostech z minulosti, a to 
dobré a hodnotné uchovat 
i pro budoucnost. Stále je 
totiž aktuální slogan z jed-
né svěrákovsko-uhlířovské 
písničky: „Neopouštěj sta-
ré věci pro nové…“
 Monika Kovalská

Školička Kamarád
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z projektu jsou informace, 
které děti získaly o době 
mládí svých prarodičů. 
Děti byly vedeny ke třídě-
ní informací, porovnávání, 
hodnocení a v závěru ke 
zjištění, že musíme chránit 
naši planetu každý sám za 
sebe. Viděly věci, které se 
dříve používaly, hrály hry, 
ochutnaly jídlo, které bylo 
pro tuto dobu běžné. Téma 
se odrazilo i v námětových 
hrách, kdy si děti hrály na 

Jak spolupracujeme v rámci naší příspěvkové organizace

cesty vlny od ovečky až ke 
svetru a následně si opět 
hrály hry našich babiček 
– kamínkovou, skákaly pa-
náka, přes švihadlo (nověj-
ší hry). Cílem projektu bylo 
rozvinout mezigenerační 
rozhovory s prarodiči, což 
se nám zdařilo. Rozhovo-
ry sice navázalo 8 dětí z 16, 
které byly v pátek ve školce 
přítomny, i přesto, že jsme 
rodiče s projektem sezná-
mili na nástěnce. Výstupem 

V roce 2003, když do-
šlo ke sloučení Základní 
školy a Mateřské školy 
Nové Veselí v jednu pří-
spěvkovou organizaci, 
jsme toto sloučení vnímali 
hodně skepticky, a převlá-
daly mezi námi názory, že 
toto sloučení nepřinese 
nic dobrého.  Nyní, ohléd-
nutím za 10 let trvání pří-
spěvkové organizace, rádi 
konstatujeme, že díky li-
dem, kteří se umí domlu-
vit a najít optimální řešení 
vyhovující oběma subjek-
tům, toto sloučení funguje, 
zachovává odlišnosti obou 
provozů a respektuje rov-
né podmínky. Ne vždy 
tomu bývá, a z diskusí s 
kolegyněmi v jiných slou-
čených subjektech víme, 
že mnohdy sloučení nepři-
neslo mateřským školám 
nic dobrého. O to více si 
musíme cenit rovnováhy, 
které se za 10 let podařilo 
vybudovat.

Naše vzájemná spo-
lupráce se odvíjí nejen na 
velmi dobré komunikaci 
mezi vedením základní a 
mateřské školy, ale i mezi 
ostatními zaměstnanci, ať 
už pedagogickými či pro-
vozními.  Máme společné 
záměry i ve vzdělávání dětí, 

naše cíle jsou totožné hlav-
ně v oblasti environmen-
tálních a ekologických cílů.  
Naši předškoláci každý rok 
před zápisem do ZŠ navště-
vují své kamarády v 1. třídě, 
zjišťují, co je ve škole bude 
čekat a „obhlíží si“ nové 
působiště. Díky vzájemné 
vstřícnosti a pochopení 
mohla úspěšně proběh-
nout rekonstrukce školní 
jídelny v ZŠ, kdy naše MŠ 
zajišťovala vaření obědů 
pro celou školu i cizí stráv-
níky. I přesto, že vaření pro 
předškolní děti je trochu 
odlišné, hodně se odvíjí od 
racionální stravy obohace-
né o větší množství rybích 
produktů, luštěnin, čerstvé 
zeleniny a ovoce, věříme, 
že jsme nakonec vždy na-
šli společnou řeč při tvorbě 
jídelníčků, i přípravě obě-
dů.  Toto období trvalo od 
listopadu 2012 do dubna 
2013, a po úspěšné kolau-
daci nové školní jídelny 
jsme se zase mohli vrátit ke 
klidnější práci. Touto ces-
tou bych chtěla poděkovat 
našim kuchařkám, paní 
Evě Bartůňkové a vedou-
cí Jaroslavě Zárybnické za 
zvládnutí celého období, 
za vstřícnost a spolupráci s 
kuchařkami ZŠ. 

Nyní se rozvinula další 
spolupráce, jejímž zámě-
rem je podpořit čtenář-
skou gramotnost dětí. Žáci 
devátých ročníků dochá-
zejí 2x týdně do mateřské 
školy, kde dětem na postýl-
kách čtou pohádky.  Inspi-
rací pro nás byla zkušenost 
jiné základní školy, kde 
již tento projekt funguje. 
S paní učitelkou Pavlou 
Humlíčkovou, která má na 
starosti hodiny českého ja-
zyka v 9.A a 9.B, jsme do-
mluvili pravidla „čtení“ a 
po přijímacích zkouškách 
mohl celý projekt vypuk-
nout. Naši předškoláčci se 
na „velké“ kamarády moc 
těšili, i na jejich pohádky, 
které jsme si vybírali sami. 
Ve třídě kuřátek si děti do-
konce připravily prezen-

taci své knihy donesené z 
domu, následně probíhalo 
losování, a podle získaných 
bodů jsme vybírali knížky 
ke čtení. Deváťáci se svým 
čtením snažili zaujmout 
své malé kamarády, do-
konce mezi nimi i probí-
haly diskuse, komu se po-
dařilo  čtením uspat více 
předškoláčků. Myslím, že 
zpětnou vazbou jim bylo 
zjištění, že musí číst mno-
hem zřetelněji, více nahlas 
a třeba i zkusit pracovat s 
dynamikou hlasu. Nyní se 
pomalu celý projekt chýlí 
ke konci, ale věříme, že v 
příštím roce bude opět po-
kračovat a stane se novou 
tradicí vzájemné spoluprá-
ce obou subjektů. 

Monika Kovalská 
Školička Kamarád



Dne 1. 6. dopoledne 
proběhly na zahradě Ško-
ličky Kamarád oslavy Dne 
dětí. I přes nejisté a chlad-
nější počasí se sešlo na 80 
dětí v doprovodu svých ro-
dičů. Malým školičkovým 
dětem, i větším školákům, 
studené počasí nevadilo, 
protože se soutěžením za-
hřáli, a my dospěláci jsme 
byli šťastni, že neprší. Pro 
naše dětské oslavence jsme 
připravili 19 zajímavých 
soutěží, skákací hrad a 

trampolínu, školní jídelna 
dodala soutěžícím energii 
párkem v rohlíku a hor-
kým nápojem na zahřátí. 
Také pouťový obchůdek 
byl plný dobrůtek a hraček. 
Poděkování patří všem za-
městnancům i dobrovol-
níkům za jejich nadšení, s 
kterým připravují takové-
to akce pro děti. Bez jejich 
pomoci by si děti oslavu 
svého svátku neužily. 

Monika Kovalská, 
Školička Kamarád

Dětská pouť

ZPRÁVY ZE ŠKOLY

V budově Hasičské 
vzájemné  pojišťovny ve 
Žďáře nad Sázavou se ko-
nalo dne 16.5.2013 okres-
ní kolo Hlídek mladých 
zdravotníků. Naši školu 
reprezentovaly  žákyně z 
devátých tříd v katego-
rii pro II. stupeň. V této 
kategorii prokazovalo te-
oretické a praktické zna-
losti celkem 16 družstev.  
Děvčata na jednotlivých 
stanovištích postupně 
plnila nejrůznější úkoly 
– ošetřovala zraněný kot-
ník, poskytla pomoc di-
abetikovi, zraněnému po 
pádu ze stromu, předved-
la resuscitaci a transport 
raněného,  ale dokázala si 
i poradit s amputací prs-
tu nebo zasahovala při 
demonstrované dopravní 
nehodě. Družstvo soutě-
žilo pod vedením Vero-
niky Poulové ve složení 
Michaela Ambrožová, 
Veronika Landsmanová, 

Okresní kolo Hlídek mladých zdravotníků
Kristýna Mokrá a Monika 
Špačková a umístilo se na 
krásném 4. místě. Všem 
děvčatům gratulujeme a 
děkujeme za vzornou re-
prezentaci školy.

V tomto čase už pro-
běhla všechna okresní 
kola vědomostních sou-
těží.  Žáci naší školy se 
zúčastnili olympiády v 
anglickém jazyce, ze-
měpisu, biologii a mate-
matice. Jsme rádi, že ve 
všech soutěžích i věko-

Během oslav 450 let Nového Veselí bude základní 
škola otevřená pro veřejnost. Bude možnost prohléd-
nout si práce žáků např. v učebně informatiky, kera-
mické dílně nebo navštívit školní zahradu či učebnu 

 

 
 

 

vých kategoriích obsadili 
místa v první polovině 
soutěžících, a to i v kon-
kurenci žáků z víceletých 
gymnázií. Z výraznějších 
výsledků je třeba zmínit 
4. místo Elišky Filipové 
(9.tř.) a 5. místo Ladislava 
Nováčka (6.tř.) v olympi-
ádě v anglickém jazyce, 
4. místo Matěje Nová-
ka (5.tř.) v matematické 
olympiádě a především 
1. místo Michala Štefáčka 
(8.tř.) ve stejné soutěži. 

V matematice jsou naši 
žáci  také úspěšní a letos 
to dokázali i v okresním 
kole mezinárodního Ma-
tematického klokana, kde 
mezi téměř pěti sty žáky 
kategorie 8. a 9. tříd se 
Michal Štefáček zařadil 
na 4.- 5. místo za žáky 
gymnázií jako jediný „os-
mák“ a v  Pythagoriádě se 
Matěj Novák (5.tř.) umís-
til na 3.- 8. místě a Nikola 
Hudcová (8.tř.) na 2.- 4. 
místě. 

Jako každoročně i le-
tos se žáci 8. a 9. tříd zú-
častnili soutěže časopisu 
R+R. Letošní téma bylo: 
„ Státy evropské unie“ 
a komisi se nejvíce líbi-
ly práce Terezy Koval-
ské, Martiny Valešové a 
Jana Bobka, kteří získali 
od redakce věcné ceny. 
Všem soutěžícím gratu-
lujeme a velmi oceňuje-
me jejich ochotu dělat 
něco navíc.

přírodopisu, kde je přichystána výstava na téma „Tří-
dění odpadu“, kterou připravili žáci 8. třídy. Současně 
si můžete prohlédnout i nově zrekonstruovanou školní 
jídelnu, která zahájila provoz od začátku května 2013.

15
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Velká vzácnost  
na školní zahradě

V našem přírodním 
jezírku byla letos pozoro-
vána opravdu velká vzác-
nost – skokani ostronosí. 
Jsou zajímaví tím, že sam-
ci v době páření na něko-
lik dní zmodrají.  Jedná se 
o kriticky ohrožený druh, 
mimořádný význam jeho 
výskytu potvrdili i od-
borníci ze správy CHKO 
Žďárské vrchy, kteří naši 
zahradu navštívili. Jsme 
rádi, že na školní zahradě 
našel útočiště tak vzácný 
druh.

Členové přírodověd-
ného kroužku Kulíšci dě-
kují panu Otakaru Paz-
derovi za trpělivé vedení 
kurzu košíkářství.   Pan 

Poděkování

Na školní zahradě je 
opět živo, kromě běž-
ných jarních prací probí-
hají také úpravy v rámci 
prostředků získaných z 
grantu Ministerstva pro 
životní prostředí. Byly 
vysazeny nové ovocné 
stromky, odborně založen 
záhon s trvalkami, ve vý-
robě jsou nové naučné ta-
bule,  plánujeme vybudo-
vání vyvýšených záhonů 
a stavbu suché gabionové 
zídky.

 Pochvalu za obětavou 
práci zaslouží řada žáků 
ze sedmé, osmé i deváté 
třídy. Děkujeme také panu 
Bobkovi, který zdarma 
zajišťuje servis solárního 
čerpadla, panu Odehna-

lovi, který rovněž bezplat-
ně dává do pořádku  naši 
sekačku i panu Zabloudi-
lovi za seštěpkování větví 
ze starých jabloní. Jako 
každý rok nám pomohli 
místní zahrádkáři s pro-
řezáváním jabloní. Sa-
mozřejmě je nepostrada-
telný i pan školník, který 
při velkém objemu prací 
souvisejících se zprovoz-
něním zrekonstruované 
části školy najde čas i na 
zahradu. Děkujeme také 
paní Budínové a paní Za-
chové za dodání květin. 
Díky všem těmto dobrým 
lidem bude naše zahrada 
stále krásnější. 

Zveme také všechny 
zájemce na workshop „ 

 Zprávy ze školní zahrady

 Zprávy ze školní zahrady 

Na školní zahradě je opět živo, kromě běžných jarních prací probíhají také úpravy v rámci prostředků získaných z 
grantu Ministerstva pro životní prostředí. Byly vysazeny nové ovocné stromky, odborně založen záhon s 
trvalkami, ve výrobě jsou nové naučné tabule,  plánujeme vybudování vyvýšených záhonů a stavbu suché 
gabionové zídky. 

 Pochvalu za obětavou práci zaslouží řada žáků ze sedmé, osmé i deváté třídy. Děkujeme také panu Bobkovi, 
který zdarma zajišťuje servis solárního čerpadla, panu Odehnalovi, který rovněž bezplatně dává do pořádku 
 naši sekačku i panu Zabloudilovi za seštěpkování větví ze starých jabloní. Jako každý rok nám pomohli místní 
zahrádkáři s prořezáváním jabloní. Samozřejmě je nepostradatelný i pan školník, který při velkém objemu 
prací souvisejících se zprovozněním zrekonstruované části školy najde čas i na zahradu. Děkujeme také paní 
Budínové a paní Zachové za dodání květin. Díky všem těmto dobrým lidem bude naše zahrada stále krásnější.  

Zveme také všechny zájemce na workshop „ Stavba gabionové zídky“, který proběhne 22.června od 8.30 
do 14.30 na školní zahradě. Dílnu povede zahradní architektka ing. Vlasta Hábová. Využijte možnost 
seznámit se s tímto zajímavým prvkem moderních zahrad. Občerstvení zajištěno.  

             

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Stavba gabionové zíd-
ky“, který proběhne 
22.června od 8.30 do 
14.30 na školní zahra-
dě. Dílnu povede za-
hradní architektka ing. 

Vlasta Hábová. Využij-
te možnost seznámit 
se s tímto zajímavým 
prvkem moderních za-
hrad. Občerstvení za-
jištěno.

Velká vzácnost na školní zahradě 

V našem přírodním jezírku byla letos pozorována opravdu velká vzácnost – skokani ostronosí. Jsou zajímaví tím, že 
samci v době páření na několik dní zmodrají.  Jedná se o kriticky ohrožený druh, mimořádný význam jeho výskytu 
potvrdili i odborníci ze správy CHKO Žďárské vrchy, kteří naši zahradu navštívili. Jsme rádi, že na školní zahradě našel 
útočiště tak vzácný druh. 

 

  

Poděkování 

Členové přírodovědného kroužku Kulíšci děkují panu Otakaru Pazderovi za trpělivé vedení kurzu košíkářství.   Pan 
Pazdera obětoval dětem mnoho svého času a trpělivosti a děti zjistily, že vyrobit vlastníma rukama košík není vůbec 
jednoduché.  Důležitým přínosem kurzu je také  budování dobrého vztahu mezi starší a mladou generací. Ještě 
jednou děkujeme. 

Pazdera obětoval dětem 
mnoho svého času a tr-
pělivosti a děti zjistily, že 
vyrobit vlastníma rukama 
košík není vůbec jedno-

Velká vzácnost na školní zahradě 

V našem přírodním jezírku byla letos pozorována opravdu velká vzácnost – skokani ostronosí. Jsou zajímaví tím, že 
samci v době páření na několik dní zmodrají.  Jedná se o kriticky ohrožený druh, mimořádný význam jeho výskytu 
potvrdili i odborníci ze správy CHKO Žďárské vrchy, kteří naši zahradu navštívili. Jsme rádi, že na školní zahradě našel 
útočiště tak vzácný druh. 

 

  

Poděkování 

Členové přírodovědného kroužku Kulíšci děkují panu Otakaru Pazderovi za trpělivé vedení kurzu košíkářství.   Pan 
Pazdera obětoval dětem mnoho svého času a trpělivosti a děti zjistily, že vyrobit vlastníma rukama košík není vůbec 
jednoduché.  Důležitým přínosem kurzu je také  budování dobrého vztahu mezi starší a mladou generací. Ještě 
jednou děkujeme. 

duché.  Důležitým příno-
sem kurzu je také  budo-
vání dobrého vztahu mezi 
starší a mladou generací. 
Ještě jednou děkujeme.



ZE  SPORTU

1. Jak hodnotíte uplynulou 
sezónu 
2. Který je největší spor-
tovní úspěch ve Vaší dosa-
vadní kariéře 
3. Jaké máte cíle ve své 
sportovní kariéře 
Odpovědi Lukáše Kourka:
1) Atletům sezóna právě 
začíná, ale už teď věřím, že 
ta letošní bude zase lepší 
než ty předchozí. 
Hned prvním závodem 
jsem si v Německu zaběhl 
nový osobní rekord na 3 
000 m, který má nyní hod-
notu 8:04,39 min.
Za sebou mám halovou 
sezónu, která probíhala v 
lednu a únoru a po vítěz-
ství na halovém Mistrov-
ství republiky na 3 000 m a 
zlepšení halového osobáku 

s ní mohu být taky velice 
spokojen.  
2) Za největší úspěchy 
stále považuji 9. místo na 
juniorském mistrovství 
Evropy na 10 000 m a dále 
mé osobní rekordy.
na 1500 m (3:43,93min) a 
již zmíněných  3 000 m.
3) Můj největší cíl je stá-
le se zlepšovat nejdéle jak 
to půjde a tím pravidelně 
plnit limity pro účast na 
mistrovstvích Evropy pří-
padně světa
a další velké atletické zá-
vody.

Odpovědi Michala Kasala:
1. Tak uplynulou sezonu  
hodnotím určitě kladně. 
Vyhráli jsme titul mistra ve 
druhé nejvyšší Španělské 

soutěži s týmem FC Barce-
lona Intersport B. Osobně 
si myslím, že tento rok mi 
dal taky hodně moc. Špa-
nělská liga, treninky s A 
týmem, nominace do seni-
orské reprezentace.Takže s 
uplynulou sezonou jsem 
určitě spokojen.
2.Asi přestup do nejslav-
nějšího a nejúspěšnějšího 
klubu světa FC Barcelona.
3. Samozřejmě ty nejvyšší. 
Prosadit se do A týmu jak 
v Barceloně tak i v jiném 
týmu. Chci i nadále repre-
zentovat Českou Repub-
liku, a rád bych taky na-
podobil svůj házenkářský 
vzor Filipa Jíchu.

Odpovědi Davida Šůstka
1. Za Veselí hodnotím 

uplynulou sezonu velmi 
úspěšně. Myslím, že 3. 
místo v první lize je velký 
úspěch po postupu z dru-
hé ligy. Přál bych si, aby 
se ve Veselí tahle špička 
první ligy udržovala i do 
dalších let a pracovalo se 
tady tak dobře jako do-
sud.
Za Duklu mírné zklamá-
ní, tým je poskládán dob-
ře, jen nenašel úplně svou 
herní pohodu. Nakonec 
doufám, že po závěru se-
zony to skončí medailí.
2. Největší sportovní 
úspěch je určitě titul v 
extralize.
3. Žádné zranění, makat 
na sobě a přál bych si 
zkusit házenou někde v 
zahraničí.
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Volejbal

Rozhovor s nejúspěšnějšími sportovci Nového Veselí   
Lukášem Kourkem, Michalem Kasalem a Davidem Šůstkem

K novodobé historii 
snad každého města či 
vesnice patří i sport. Ji-
nak tomu není ani zde v 
Novém Veselí, kde mezi 

nejstarší kolektivní sporty 
patří odbíjená. 

Kořeny veselské od-
bíjené sahají až do roku 
1937, kdy se na popud 

pana Aloise Pohanky za-
čal tento sport v naší obci 
hrát. Je známo, že se pan 
Pohanka seznámil s vo-
lejbalem během studií v 
Brně. První hřiště bylo 
postaveno v roce 1939 

„na hliništích“ u Sečů, což 
dokládá i foto pořízené ze 
stavby kurtu. Mezi první 
předválečné volejbalisty 
patřili např. pan Václav 
Březka, Josef Hladík, Alois 
Křivánek, Bohuslav Krejz, 
Jaroslav Růžička, Jaroslav 
Sobotka či Josef Zimpl.

Během válečných let 
ustala ve Veselí nejen čin-
nost Sokolu, ale i dění ko-
lem volejbalu. 

Ten se odmlčel více či 
méně až do počátku let 
padesátých, kdy byl zalo-
žen oficiálně oddíl volej-
balu (r. 1953), jehož před-
sedou byl ustanoven pan 
Vladislav Bílek. Hrávalo 
se na školním hřišti a byla 
pořádána přátelská utká-
ní s okolními vesnicemi. 
V roce 1954 přihlásil od-
díl volejbalu poprvé své 
družstvo do Okresního 
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přeboru a v soutěži skon-
čilo na 2. místě. Rok poté 
(r. 1955), na popud pana 
Vladislava Bílka, byl zalo-
žen turnaj s názvem „Po-
oslaví“, jehož se roku 1961 
zúčastnilo na 17 druž-
stev. Mezi volejbalisty let 
padesátých patřili např.: 
pan František Matula, 
Zdeněk Smolík, Jaroslav 
Král, Václav Štikar, Leo-
pold Vítek, Miloslav Zi-
kuška, František Mokrý, 
Bohumír Vítek, Vladimír 
Chlubna, Pavel Šimůnek, 
Zdeněk Veselý či Zdeněk 
Doležal. 

Léta šedesátá patří 
mezi léta, kdy se vesel-
ský volejbal těšil největší 
slávě. Hrával se krajský 
přebor mužů druhé tří-
dy a okresní přebor. Byla 
dokončena obě dvě hřiš-
tě u Sokolovny. Od roku 
1964 se dlouhá léta hraje 
přátelské utkání „ženatí 
proti svobodným“. Oddíl 
v té době disponoval více 
jak 25 aktivními hráči. 
Byli jimi např.: Vladislav 
Bílek, František Mokrý, 
Miloslav Zikuška, Fran-
tišek Zikuška, Pavel Ši-

můnek, Oldřich Veselý, 
Tomáš Chlubna, Ladislav 
Nováček, František Ťupa, 
Miroslav Vítek, Leopold 
Vítek, Rudolf Duran, Mi-
lan Matula, Josef Bárta, 
Karel Štikar nebo Richard 
Klíma.

V roce 1971 družstvo 
mužů oficiálně vystupu-
je z krajské soutěže pro 
nedostatek hráčů a pro 
veselský volejbal nastává 
období, kdy se odbíjená 
stává spíše rekreačním 
sportem. Až do roku 1980 
se nehrála žádná soutěž. 

V roce 1981 se pod 
vedením pana Josefa Kři-
vánka ml. přihlásil okresní 
přebor pod názvem „JZD 
Svornost“ a pravidelně se 
hrálo až do roku 1988. 
Mezi hráče této doby pa-
třili např.: Jan Krejz, Josef 
Pohanka, Leoš Pohanka, 
Zdeněk Pohanka, Ladi-
slav Nováček, Zdeněk 
Mach, Vladimír Chlubna, 
Jaroslav Bradáč, Miloslav 
Zikuška, František Mok-
rý, Miroslav Varmuška, 
Jan Sobotka, Josef Bárta, 
Pavel Šimůnek ml. či Mi-
roslav Jambor. 

V roce 1996 vznik-
lo pod vedením pana 
Františka Mokrého nové 
družstvo žáků, které bylo 
přihlášeno v roce 1999 
do okresního přeboru. 
Přes počáteční léta, kdy 
se mladé družstvo for-
movalo, se týmu nakonec 
podařilo dostat v roce 
2005 do krajského pře-
boru mužů druhé třídy a 
posléze, v roce 2007, i do 
KP mužů I. třídy. Do KP 
I. třídy se veselské druž-
stvo mužů pro nedostatek 
hráčů spojilo se žďárským 
týmem (RISSI). V sezoně 
2010/2011 odehrálo své 
poslední utkání v KP II. 
třídy a do nové sezony se 
již nepřihlásilo. 

V tomto období se 
pravidelně hrála přátel-
ská utkání „Pohanci proti 
zbytku Veselí“, navště-
vovaly se turnaje nejen v 
kraji Vysočina (Vranov, 
Hodslavice, Radčice, aj.). 

V této době hráli 
např.: Tomáš Pohanka, 
Roman Křivánek, Vla-
dimír Chlubna, Josef 
Pohanka, Petr Chlubna, 
Petr Pohanka, Ladislav 

Pazour, Zbyněk Paz-
our, Josef Pohanka ml., 
Vít Chlubna, František 
Chlubna, Jan Dvořák, 
Drahoslav Ryba, Miro-
slav Štourač, Jan Kolou-
šek, Lubomír Myšák, 
Oldřich Chládek či Bo-
huslav Šlapák.

Z důvodu stále nízké 
základny chlapců v od-
díle volejbalu vzniklo v 
roce 2001 pod vedením 
Romana Křivánka druž-
stvo děvčat. Z dnešního 
pohledu to byly „pionýr-
ské časy“, jelikož do této 
doby neměl nikdo zku-
šenosti s prací s mládeží. 
Přes první neúspěchy a 
pády, a nebylo jich málo, 
se oddílu podařilo vy-
tvořit si solidní členskou 
základnu a vydobýt si své 
místo ve volejbalovém 
„světě“ pod vysokou sítí.

Roman Křivánek  

Půlmaratón  
a běhy

Tradiční „Půlmara-
tón okolo Nového Vese-
lí“ bude mít letos už 27. 
ročník. Silniční vytrva-
lostní běh na 21,1 km se 
běží na okruhu N. Veselí-
-Újezd-N. Veselí celkem 
třikrát a je vložen běh pro 
veřejnost na 7 km, což je 
jeden okruh. Mezi tím 
jsou běhy všech kategorii 
dětí mládeže na okruhu k 
mateřské škole. Pro před-
školní děti je jeden okruh 
kolem parku. Soutěže se 
konají v neděli 30. červ-
na se startem na náměstí 
v 9,30 hod. a běžci se při-
hlašují v sokolovně od  8 
hodin. Pořadatelé TJ So-
kol by uvítali větší účast 
místních běžců z řad dětí 
a mládeže.



Městys Nové Veselí 
bude u příležitosti 450. 
výročí v sobotu 15. 6. 
2013 dějištěm Evropské-
ho poháru a Mistrovství 
České Republiky v bike-
trialu, který pořádá náš 
klub – Biketrial Nové 
Veselí v našem bikepar-
ku. Jedná se o druhý a 
finálový díl Evropského
poháru, jehož zahájení 
proběhlo  25. 5. 2013 ve 
Slovenské republice. Za 
účasti našich i zahranič-
ních jezdců bude k vidě-
ní ten nejlepší biketrial. 
Z našeho klubu budeme 
mít v tomto závodě čtyři 
zástupce a to: Vladimíra 
Pavlíka v kategorii Pous-
sin, Marka Pochtiola v 
kategorii Benjamin , Mi-
chala Pavlíka v kategorii 
Minime a Jirku Rősslera 
v kategorii Senior. Rov-
něž se pojede závod mi-
strovství České republiky 
(který je zároveň posled-
ním závodem pro nomi-
naci na Mistrovství světa 
2013). To se  uskuteční ve 
městě Igualada ve Špa-
nělsku,  poté v Blansku v 
České republice a závod 
přeboru České repub-

liky. V tomto závodě se 
ukáží další jezdci klubu 
Nového Veselí a to: Mar-
tin Požár v kategorii Be-
ginner D, Patrik Špatka 
v kategorii Beginner B a 
Adam Pochtiol také v ka-
tegorii Beginner B. Touto 
cestou Vás na tento vyjí-
mečný závod zveme. Za-
čátek bude jako vždy v 10 
hodin, občerstvení máme 
zajištěno, doprovodný 
program v podobě lano-
vého centra a vyjížděk na 
lodičkách také, vstupné je 
zdarma. Přijďte se podí-
vat do našeho areálu bý-
valé kačenárny , zajímavý 
závod, krásný výhled na 
novoveselský rybník a 
Nové Veselí, se Vám bude 
určitě líbit. Nyní už nám 
zbývá si pouze přát, aby 
nám vyšlo pěkné počasí 
a vše se podařilo tak, jak 
plánujeme.          
Za Biketrial Nové Veselí 

Jaroslava Pavlíková

Biketrial Nové Veselí
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S blížícím se koncem 
školního roku končí také 
pro novoveselské há-
zenkáře soutěžní sezona 
2012/2013. Do historie 
našeho oddílu se zapíše 
zlatým písmem. Družstvo 
mužů vybojovalo 3. místo 
ve druhé nejvyšší soutěži v 
České republice, což je his-
torický úspěch.

Muži si pro jarní část 
sezony dali za cíl udržet po 
podzimu vybojovanou 3. 
příčku. Za její obhajobou 
vykročili více než dobře, 
na Chodově vyhráli 29:22, 
v Karviné 31:22 a doma 
porazili v dramatickém 
utkání Louny 29:27. Ná-
sledovalo však klopýtnutí 
v Ústí, ale v zápětí si zpra-
vili chuť snad v nejlépe 
odehraném utkání sezony 
proti Strakonicím, ve kte-
rém zvítězili 27:26. Proti 
družstvu Litovle se dlou-
hodobě nedaří a výjimkou 
nebylo ani jarní utkání, ve 
kterém podlehli 24:33. Ná-
sledovala však série tří ví-
tězství a tím i reálná šance 
bojovat o druhou příčku 
tabulky. Ta se však roz-
plynula po remíze 26:26 
na palubovce poslední 
Olomouce. V závěrečném 
utkání doma s Bystřicí p. 
H. už hrálo naše družstvo 
pouze o domácí nepora-
zitelnost. A ani toto se jim 
nepodařilo. Po špatném 
výkonu prohráli 25:29 a 
obsadili celkově překrásné 
třetí místo.

Starší dorostenci ře-
šili opačný problém než 
družstvo mužů. Se svým 
velmi mladým týmem bo-
jovali v nejvyšší soutěži o 
její záchranu, když jim po 

podzimní části patřilo 10. 
místo tabulky. Ani první 
4 kola jarní části nena-
svědčovali tomu, že by se 
družstvo mělo odpoutat 
od spodních příček ta-
bulky. Z osmi možných 
bodů získalo naše druž-
stvo pouze dva. Zvrat ve 
výkonu přišel až v násle-
dujících třech utkáních, 
ve kterých zvítězili a tak 
se odpoutali ode dna ta-
bulky. Klíčovým utkáním 
byl předposlední zápas 
sezony, ve kterém se střet-
li doma s Ostravou. Díky 
vítězství 30:26 potvrdili 
celkovou osmou příčku 
tabulky a v bojích v nej-
vyšší dorostenecké soutě-
ži tak budou pokračovat i 
v nadcházející sezoně. 

Mladší dorostenci, na-
cházející se po podzimu 
uprostřed prvoligové ta-
bulky nezačali na jaře pří-
liš dobře. V prvních dvou 
utkáních v Zubří a Karvi-
né prohráli. Poté však po-
razili Frýdek, Kopřivnici 
a Strakonice. Následovala 
smolná porážka o jedinou 
branku v Lovosicích a poté 
jednoznačné vítězství nad 
Brnem 36.26. Z posledních 
čtyřech utkáních si připsa-
li už pouze 3 body, přesto 
to však stačilo na celkové 
6. místo.

Mladší a starší žáci 
mají za sebou účinková-
ní v Žákovských ligách 
nově vzniklého Krajského 
svazu házené Vysočina. 
V kategorii starších žáků 
jsme měli dvojnásobné 
zastoupení. Družstvo A 
soutěž jednoznačně vy-
hrálo a „béčko“ skonči-
lo na 3. místě. Současně 
s touto soutěží se hraje i 
celostátní soutěž starších 
žáků pod názvem Žákov-
ská liga. Naše družstvo si 
v ní vede více než skvěle, 

když se probojovalo až do 
finálového kola, kterého se
účastní šest nejlepších cel-
ků z ČR. Finálové kolo se 
hraje po uzávěrce tohoto 
zpravodaje, o víkendu 1. 
– 2. června. O konečném 
umístnění našeho druž-
stva se dozvíte na našich 
internetových stánkách.

V Žákovské lize kate-
gorie mladších žáků měl 
náš oddíl dokonce trojí 
zastoupení. „Ačko“ soutěž 
vyhrálo, „béčko“ skončilo 
třetí a „céčko“ čtvrté.

Pro minižáky není 
krajským svazem organi-
zovaná žádná soutěž, pro-
to se naše družstva účastní 
různých turnajů po celé 
České republice.

Na úplný závěr bych 
chtěl jménem hráčů a vý-
boru házené poděkovat 
všem našim příznivcům, 
kteří chodili pravidelně na 
domácí utkání a podíleli 
se na skvělé divácké kulise. 
Příjemné a pohodové pro-
žití léta. 

        Miroslav Chlubna 



NOVOVESELSKÝ ZPRAVODAJ vydává Městys Nové Veselí, pro občany Nového Veselí zdarma. Tiskne Horácká tiskárna v Novém Městě na Moravě pod číslem 
102/2013. Počet výtisků 430. Evidenční číslo: MK ČR E 11289.

20

trénink biketrialu

přivítání zástupců házenkářských týmů v obřadní síni

nově zrekonstruovaná jídelna


